
v  životě  člověka  se  často 
mísí  radost,  smutek,  štěstí 
i  zklamání.  Nejinak  je  tomu 
i v životě obce i v mém životě.

Měl jsem obrovskou radost 
z  Vaší  podpory  i  z  podpory 
občanů našeho kraje v nedáv-

ných krajských volbách. Moc Vám za Vaši důvěru 
děkuji  a  Vaše  podpora  je  pro  mne  zavazující, 
abych neusnul na vavřínech a nadále se poctivě 
a pilně věnoval práci pro obec i pro region.

Rovněž velkou radost  jsem zažil při prezen-
taci naší obce před členy celostátní komise sou-
těže Vesnice roku, když se do příprav i realizace 
programu  zapojily  desítky  našich  občanů,  kdy 
stovky  občanů  přišly  do  sálu  kulturního  domu 
a další stovky se podílely na zvelebení obce.

V souvislosti s touto akcí jsem také zažil velké 
zklamání z vyhlášených výsledků celostátní sou-
těže Vesnice  roku při  zjištění,  že  členové  celo-
státní komise opět dali přednost při oceňování 
menším sídelním celkům.
Malé  zklamání  jsem  zažil  i  při  spolupořádání 
nádherných  folklórních  vystoupení  na  akci 
„Chodníčky  k  domovu“,  kdy  si  cestu  do  skan-
zenu  našly  necelé  tři  desítky  našich  občanů 
a velmi  jsme tak rozesmutnili účinkující  i pořa-
datele malou účastí  diváků!

Všechny radosti i zklamání však úplně vyma-
zal  smutek z úmrtí pana Josefa Hájka, bývalého 
majitele Hřebčína Albertovec, který si  za pár let 
působení  v  našem  regionu  získal  obdiv  i  úctu 
většiny  lidí  pro  jeho  znovuoživení  slávy  tohoto 
hřebčína i čestné jednání.
Celý náš region má však velké štěstí, že rodina 
pana Hájka chce pokračovat v jeho započatém 
díle a bude dále oprašovat zašlou slávu Alber-
tovce.  Budeme  jim  všem  držet  v  jejich  úsilí 
palce! 
Štěstí  má  i  naše  obec  na  spoustu  šikovných 
a  pracovitých  lidí,  kteří  se  nestydí  prezentovat 
svoji práci před veřejností a také se nestydí za 
svoji práci pro spoluobčany a obec. Svědčí o tom 
úspěšná výstava zahrádkářů  a  kutilů i výborně 
fungující spolky, organizace a soubory.
A  to  je  právě  to,  co  nás  mnohdy  odlišuje  od 
jiných obcí. Vzájemná spolupráce a zapojení se  
široké veřejnosti do  rozvoje obce nám opravdu 
pomáhá stávat se tím pravým místem pro život.
Vím, že ne úplně všichni jsou spokojeni se všemi 
kroky, které činí naše obec při svém rozvoji, ale 
je velmi těžké vyhovět každému požadavku, kaž-
dému člověku.
Máme však  zájem, aby i nepopulární věci měly 
co nejmenší negativní vliv na své okolí.

Milí spoluobčané,
budu Vám  všem  velmi  vděčný,  pokud  i  nadále 
budete  věnovat  svůj  čas  práci  pro  ostatní 
i pro obec. Taková práce není ostuda, jak tvrdí 
někteří, ani přežitek minulé doby,  jak tvrdí  jiní. 
Je  to  naopak  ukázka  obrovské  zodpovědnosti 
našich  občanů  za  rozvoj  obce  i  za  to,  aby  se 
všichni v naší krásné obci  cítili co nejšťastněji.
Přeji Vám všem nejenom pevné zdraví, dobrou 
práci,  pohodu  ve  Vašich  rodinách,  ale  také 
dostatek elánu pro Váš další život i pro náš spo-
lečný život v Bolaticích.

Motto:
„Chovej se ke druhým lidem tak, jak chceš,
aby se oni chovali k Tobě!“
    Mgr. Herbert Pavera

září - říjen 2008

Poslední dva měsíce byly náročné na pořádání 
různých akcí, na péči o zeleň i čistotu v obci. 

A opět se prokázalo, že občané Bolatic nenechá-
vají svou obec na holičkách.
Obec Bolatice proto touto cestou děkuje:
Spoluobčanům 
– za obrovskou pomoc při úklidu obce pro celo-
státní  kolo  soutěže  Vesnice  roku  z  ul.  Svobody, 
Hlučínská,  Opavská  –  za  provedení  dožínkové 
výzdoby i první týden v září za velkou účast na 
setkání  se členy celostátní  komise  soutěže Ves-
nice roku 4. 9. 2008
- všem účinkujícím, kteří obětovali svůj volný 
čas a úspěšně předvedli svá krásná a zajímavá 
vystoupení  členům  celostátní  komise  soutěže 
Vesnice roku
- p.  J.  Židkovi,  p.  P. Dudovi,  p.  P. Hanslíkovi, 
p.H. Pollaschkové a p. M. Lischkové - za ukázky 
ručních prací při prezentaci obce členům celo-
státní komise soutěže Vesnice roku
- p.  Jiřímu  Langrovi  a  Jakubovi  Langrovi - za 
pomoc při ozvučení akcí OÚ Bolatice (Chodníčky 
k  domovu,  křest  2.  CD  s  písněmi  v  hlučínském 
nářečí)  a  za  hudební  vystoupení  při  Setkání  se 
členy celostátní komise soutěže Vesnice roku
- p. J. Loskotovi - za zapůjčení ozvučovací tech-
niky pro akce OÚ Bolatice (Vesnice roku, křest 2. 
CD s písněmi v hlučínském nářečí), za uspořádání 
dalšího filmového festivalu
- p. A. Solichovi - za pomoc při ozvučení akce Setkání 
se členy celostátní komise soutěže Vesnice roku
- p. A. Laborové, p. B. Moravcové, p. Z. Fojtí-
kové, p. R. Nandzikovi - za vystoupení při Setkání 
se členy celostátní komise soutěže Vesnice roku
- p. V. Složilovi a country kapele - za vystoupení 
při  Setkání  se  členy  celostátní  komise  soutěže 
Vesnice roku
- mladým „tanečnicím“ z Borové - za vystoupení 
při  Setkání  se  členy  celostátní  komise  soutěže 
Vesnice roku
- modelkám - za malou ukázku módní přehlídky 
večerních  šatů  při  Setkání  se  členy  celostátní 
komise soutěže Vesnice roku
- p. B. Karhanové - za zapůjčení večerní kolekce 
šatů  na  módní  přehlídku  při  Setkání  se  členy 
celostátní komise soutěže Vesnice roku
- p. E. Paverové - za pomoc při organizaci módní 
přehlídky  při  akci  Setkání  se  členy  celostátní 
komise soutěže Vesnice roku
- p. Mgr.  J.  Labudovi - za pomoc při překladu 
textů do cizích jazyků a za tlumočení při návštěvě 
zástupců družebních vesnic a při Večeru o Fran-
cii
- p.  M. Komárkové - za pomoc s tlumočením při 

Co se dočtete v příštím čísle zpravodaje?

• O předání Zlaté stuhy v Lidečku.
• Rozhovor s generálním ředitelem 
    Lanexu ing. R. Gregořicou.
• Uspěla žádost obce o dotaci na 
    rekonstrukci zdravotního střediska ?
• Jaké práce čekají na TS v zimě?
• Plesová sezóna je přede dveřmi.
• Co se podařilo za poslední dva roky 
    v obci  udělat.     
• Jaké zaměstnance budou firmy 
    potřebovat v zóně?

Poděkování za rozvoj a podporu obce si zaslouží 
občané, organizace, i firmy
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návštěvě zástupců družebních vesnic
- p. Mgr. Z. Domonkosovi z Kobeřic - za pomoc 
s  tlumočením při  návštěvě  zástupců družebních 
vesnic
- p. D. Theuerovi, p. J. Burianovi a p. J. Šenovi 
- za pomoc při provádění průvodcovských služeb 
na skanzenu a při úklidu na skanzenu
- p. L. Čížové - za pomoc při údržbě živých plotů 
v obci a za ušití záclon do kulturního domu
- p.  J.  Vehovskému - za zapůjčení plachty pro 
pořádání akce Chodníčky k domovu na skanzenu
- p.  Sandře  Konečné  -  za  uspořádání  Večera 
o Francii v místní knihovně
- všem  členům  okrskových  volebních  komisí 
Voleb  do  zastupitelstva  kraje - za svědomitou                
a zodpovědnou činnost v době konání voleb
- p. Mgr. J. Siostrzonkovi - za provázení slovem 
při křtu 2. CD s písněmi v hlučínském nářečí
- spoluobčanům z ul. Zahradní, Horní a Hlavní 
- za uspořádání Štrasenfestů pro spoluobčany
Spolkům a organizacím:
- seniorkám z Klubu seniorů - za krásné vystou-
pení při prezentaci obce v rámci soutěže Vesnice 
roku,  za pomoc při organizaci křtu 2. CD s pís-
němi v hlučínském nářečí a za nazpívání písní na 
tomto 2. CD   a  za úklid skanzenu 
- Buriankám pod vedením p. H. Praskové a D. 
Legutové - za hezká vystoupení při prezentaci 
obce v rámci soutěže Vesnice roku a při křtu 2. 
CD s písněmi v hlučínském nářečí, za nazpívání 
písní na tomto 2. CD a za pomoc při organizaci 
akce Chodníčky k domovu na skanzenu
- SDH Bolatice - za pomoc při organizaci Dne bez 
aut v obci, za pomoc při organizaci Dne strašidel
- Dětské organizaci Kondor - za pomoc při zajiš-
tění  občerstvení  na  akci  Chodníčky  k  domovu             
ve skanzenu, za pomoc při organizaci Pochodu 
za zdravím, za uspořádání podzimního táboru pro 
děti, za pomoc při organizaci Dne strašidel
- Římskokatolické  farnosti - za uspořádání 
letního táboru pro děti, zájezdu pro dospělé na 
Slovensko
- Schole - za vystoupení při Setkání se členy celo-
státní komise soutěže Vesnice roku
- ZŠ, MŠ a školní  jídelně  - za pomoc při orga-
nizaci  Malování  na  asfalt,  Koloběžkové  závody,               
za  organizování  akcí  pro  veřejnost  (Drakiáda, 
atd.),  za přípravu  (Mgr.  V. Gűnterové)  a  vystou-
pení dětí ZŠ pro návštěvu celostátní komise sou-
těže  Vesnice  roku,  za  přípravu  občerstvení  pro 
návštěvu  z  družebních  vesnic  a  za  ochutnávku 
zdravé výživy na Dni zdraví
- Základní umělecké škole – p. učitelkám H. Pras-
kové  a  D.  Legutové  za  přípravu  a  vystoupení  pro 

návštěvu komise soutěže Vesnice roku (Dolce Vita)
- Českému zahrádkářskému svazu - za uspořá-
dání krásné Výstavy zahrádkářů, kutilů a včelařů
- všem  spolkům  v  obci  - za účast na prezen-
taci obce při návštěvě celostátní komise soutěže 
Vesnice roku
- zástupcům Airsoftového klubu - za pomoc při 
organizaci Pochodu za zdravím
- SDH  Borová - za organizaci hasičské noční 
soutěže
- květinářství Slunečnice Opava - za poskytnutí 
kytic  pro  módní  přehlídku  na  akci  Setkání  se 
členy celostátní komise soutěže Vesnice roku
Firmám:
-p.  J.  Lebedovi,  p.  MUDr.  D.  Onderkovi, 
p.  MUDr.  P.  Pravdovi,  p.  MUDr.  J.  Beneši, 
p.  MUDr.  J.  Jankove,  p.  MUDr.  R.  Kupkové, 
lékárně U Zlaté rybky, p. H. Drozdové,   p. H. 
Lasákové, p. Z. Ballarinové, p. K. Moravcové, 
p. K. Skotnicové- p. E. Kotulové z Kravař, Opav-
skému centru zdraví „Sedmikárska + Finclubu 
Opava, PaedDr. B. Siwekovi – za účast na Dni 
zdraví v Bolaticích  7. 10. 2008
- firmě  APE  p.  A.  Pěcháčka - za pomoc při 
odstraňování elektro závad na skanzenu
- společnosti  DAJPP  s.r.o. - za finanční dar 
poskytnutý na Den zdraví
- společnosti ARMAST,  s.r.o. - za finanční dar 
poskytnutý na Den strašidel
- Zahradnictví Mazal - za finanční dar poskytnutý 
na Den strašidel
- p. J. Mochové - za finanční dar poskytnutý na 
Den strašidel
- kavárně PARK - za finanční dar poskytnutý na 
Evropský týden mobility a Den strašidel
- Ing. D. Kozlovi - za finanční dar poskytnutý na 
Den strašidel
- p. D. Pomykalovi - za věcný dar poskytnutý na 
Den strašidel 
- firmě LB GASTRO - za věcný dar poskytnutý na 
Den strašidel
- p.  Ing.  Lence  Mušálkové - za finanční dar 
poskytnutý na Den strašidel

Velké  poděkování  patří  také  zaměstnancům 
OÚ, kteří ve svém volném čase výrazně pomáhali 
při organizování akcí: Prezentace obce v soutěži 
Vesnice roku, křest 2. CD s písněmi v hlučínském 
nářečí, Den zdraví, atd.

Také děkujeme všem, které jsme nestačili vypsat, 
vyjmenovat a na které jsme případně zapomněli.
Věříme, že  i přes tento nedostatek nám všichni 
zachováte přízeň a budete i nadále pomáhat při 
zkrášlování a rozvoji obce.  
      Mgr. Herbert Pavera

Pozvánka na Veřejné fórum!
Ve středu  26.listopadu se od 17,00 hod. v sále kulturního domu uskuteční  tzv.

Veřejné fórum ! s názvem „V jaké obci chcete žít?“
Veřejné fórum je další z aktivit obce v rámci Národní sítě zdravých měst (NSZM). Jedná se o setkání 

zástupců vedení obce s občany a diskuse o tématech týkajících se rozvoje obce. Na setkání  s občany 
bychom rádi prodiskutovali nejen strategický plán rozvoje 
obce, jak podpořit turistický ruch v obci i regionu, ale také 
jak využít finanční odměnu ve výši 1mil. Kč za vítězství v sou-
těži Vesnice roku, co by měla obec vybudovat v obci v letech 
2009 a 2010,  jakou  formu by mohl mít  obecní  zpravodaj 
a další témata.

Jednání Veřejného fóra se zúčastní také zástupce NSZM, který by měl spolumoderovat celé jednání.
Kromě zajímavých témat bude na účastníky fóra čekat malé občerstvení i drobné dárky.
Další informace naleznete na www.nszm.cz a www.bolatice.cz/zdravaobec.
          Mgr. Herbert Pavera



Na historických fotografiích obce z 90.  let 19. století  jsme si  teprve nedávno všimli a uvědomili si 
jednu zvláštnost, v současné době tak typické pro naši obec – stejně jako nyní se uprostřed obce 

tyčí komín Lanexu, před 120 lety byl téměř na stejném místě podobný komín, i když o něco málo nižší 
(viz fotografie).

Ten minulý sloužil bývalému lihovaru knížete Lichnovského, ten dnešní používá Lanex k vytápění svých budov.
A proč se o tomto komínu zmiňujeme?

Všichni víme, že tak vysoký komín „haní“ pohled na obec Bolatice. Ale s poznatkem, že tady komín byl už 
dávno, můžeme konstatovat, že vysoký komín v centru obce jaksi k Bolaticím patří.
                 Mgr. Herbert Pavera

Na titul Vesnice roku 2008 České republiky jsme nedosáhli!

Ve  čtvrtek  4.  září  2008  byly  snad  celé  Bolatice 
na  nohou.  Již  několik  dnů  před  tímto  dnem  se 

občané chystali na návštěvu celostátní hodnotící 
komise soutěže Vesnice roku 2008.

Před domky se uklízelo, zametalo, upravovala se 
výzdoba z dožínek a v 15,00 hod. byl sál kulturního 
domu zaplněn do posledního místa. Tak byli naši 
občané zvědavi, kdo k nám přijde hodnotit naši 
obec i náš život v obci.

Dechová hudba p. Jiřího Langra hrála od podlahy, 
paní Pollaschková paličkovala své zvonečky a andílky, 
paní Lischková dokončovala své postavičky ze slámy, 
p. Duda  zahájil  výrobu metel,  p.  Židek  se pustil  do 
výroby  košíku,  před  KD  kul  podkovičky  p.  Hanslík 
a celý sál byl v očekávaní vzácné návštěvy.

Jenže komise ne a ne přijít. Nejdříve komplikace 
v dopravě, pak zdržení při prohlídce dalšího ucha-
zeče o titul Vesnice roku.

Diváci  v  sále  však projevili  obrovskou  trpělivost 
a čekání na komisi si krátili zpěvem, vyprávěním 
vtipů a povídáním.

V 17,00 hod., když  konečně komise dorazila, byl 
každý člen komise přivítán starostou obce a obdržel 
podkovičku pro štěstí.

Pak už na členy celostátní komise čekal uvítací 
výbor našich seniorek, bouřlivý potlesk diváků v sále  
a nádherný kulturní program, do kterého se zapojilo 
několik desítek občanů!

Postupně se hostům představili seniorky z Bola-
tic, pěvecký kroužek ZŠ, Burianky, Dolce Vita, kníže 

Lichnovský s chotí, klebetnice Eliška a Blanka, děv-
čata z Borové (co by babky tanečnice), country sku-
pina Vládi Složila, Schola i místní modelky.

Návštěvě  byl  promítnut  nový  film  o  Bolaticích, 
byli seznámeni se životem v obci, s péčí o přírodu 
i  se  spoluprací  vedení  obce  s  občany.  Všechny 
spolky a organizace se představily se svojí prací na  
výstavce fotografií a svými kronikami. Obec předlo-
žila členům komise materiály potřebné ke kontrole 
povinné  dokumentace  (program  obnovy  venkova, 
směrný územní plán, studie obnovy venkova, kronika 
obce) i další materiály,které mohly podpořit úspěch 
obce v soutěži (Strategický plán, Akční plán).

Více jak dvouhodinový program v sále KD a téměř 
hodinová  projížďka  obcí,  návštěva  skanzenu          
i kostela však nedokázala přesvědčit členy komise 
o tom, že jsme tou nejlepší vesnicí.

Prvenství  v  soutěži  Vesnice  roku  2008  ČR  tak 
získala nakonec vesnice Lidečko z okresu Vsetín ze 
Zlínského kraj (1 847 obyvatel), na 2. místě skončila 
obec Pikárec z okresu Žďár na Sázavou z Vysočiny 
(327  obyvatel)  a  3. místo  připadlo  obci Malenice 
z okresu Strakonice z Jihočeského kraje (652 oby-
vatel). Další místa  již nebyla udělována,  jen každá 
vesnice obdržela nějaká mimořádná ocenění.

Naše obec získala mimořádné ocenění – „Za péči 
o estetický vzhled obce s výrazným přispěním občanů“.

Zlatou stuhu za vítězství v krajském kole sou-
těže  Vesnice  roku  2008  převezmou  zástupci  obce            
7. listopadu v Lidečku.           Mgr. Herbert Pavera

Velký komín v Bolaticích 
byl již koncem 19. století!

Jak dopadly volby do Krajského zastupitelstva v Bolaticích Spolupráce družebních vesnic bude 
pokračovat i nadále

Začátkem  října  (2.  – 5. 10.)  navštívili  naši  obec 
zástupci družebních vesnic Rudy (Polsko), Linum 

(Německo)  a  Nagykovásci  (Maďarsko).  Pouze 
zástupci  Doľan  (Slovensko)  nepřijeli,  i  když  účast  
stvrdilo i zastupitelstvo jejich obce.

Naše  obec  se  stala  hostitelskou  obcí  všech 
družebních obcí podruhé  (poprvé  se  všichni u nás 
setkali 30. 4. 2004 při vstupu ČR, Polska, Slovenska 
a Maďarska do EU!).

Pro hosty byl připraven nejen zajímavý program 
vyplněný sportem a poznáváním naší obce i regionu 
Opavska, ale především se hovořilo o budoucnosti vzá-
jemné spolupráce. A všichni zástupci družebních vesnic 
projevili velký zájem o další výměnu zkušeností.
Zástupci obcí také hodnotili dosavadní spolupráci:
Linum – paní starostka Wilma Nickel vyzvedla spo-
lupráci fotbalistů, účast zástupců obce  i spolků          
na  Storchenfestu,  zapojování  se  mladých  lidí  do 
Jugendcampu.  Do  budoucna  by  ráda  uvažovala  
o výměně a spolupráci rodin.
Rudy - předseda zastupitelů p. Ing. Manfred Wrona 
ocenil výbornou spolupráci základních škol, které 
spolupracují  i  s dalšími  školami  v Německu,  Fran-
cii, Španělsku a vyzvedl také   spolupráci hasičů 
i fotbalistů. Je nadšen z toho, že především děti se 
učí tradicím jiných národů a také porozumění lidem 

hovořících cizím jazykem.
Nagykovásci - paní  starostka Monika Bencik  řekla, 
že  jejich obec se zatím příliš nezapojila do spolu-
práce všech obcí, do které je zavedl název jejich 
přírodní rostliny – lnu (Linum). Možnosti spolupráce 
vidí  ve  výměně  mládeže  a  také  u  ekologických 
témat.  Nagykovásci  je  vesnicí  ležící  v  sousedství 
Budapešti,  má  7  000  obyvatel  a  právě  pro  velký 
nárůst občanů v posledních letech musí postavit 
i nový větší kostel!
Bolatice - starosta Mgr. H. Pavera ocenil výbornou 
spolupráci  s  polskou  vesnicí  Rudy  (základní  školy, 
hasiči, fotbalisté, představitelé obcí) a s německou 
vesnicí Linum (spolupráce fotbalistů, účast lidových 
souborů na největších oslavách v obcích). Zdůraz-
nil  obrovské  možnosti  získání  dotací  na  družební 
spolupráci  z  prostředků  EU  i  tzv.  Visegrádského 
fondu. Představitelé všech obcí se shodli na tom, 
že vzájemná spolupráce může pokračovat nejenom 
výměnou  mládeže,  sportovců  či  hasičů,  ale  že  by 
bylo výborné zapojit do spolupráce i seniory. 
Mgr. H. Pavera vyzval kolegy k tomu, aby každá z nich 
vytvořila propagační materiály o své obci v jazycích 
družebních vesnic, aby se tak mohli občané jednot-
livých obcí seznámit s životem jednotlivých obcí.
           Mgr. Herbert Pavera

Průmyslová zóna se zaplňuje, ale...

Průmyslová  zóna  Bolatice  se  zaplňuje  investory, 
všechny pozemky jsou prodány.
V  malé  části  zóny  jsou  ještě  2  volné  pozemky, 

z nichž jeden se začne zastavovat ještě letos (Klem-
pířství manželů  Schneiderových)  a  druhý  v  příštím 
roce (Zámečnictví manželů Vehovských).

V  areálu  firmy  DAJPP  navíc  vyroste  restaurace 
a malý penzion. 

Ve  velké  části  zóny  již  fungují  firmy  VALDIS 
a Zámečnictví Moch a budují se haly firem JMS db 
(zámečnická výroba), HOTJET CZ (tepelná čerpadla), 
MEDIS INTERNATIONAL (farmaceutická výroba).

V  příštím  roce pak  zde  vybudují  svá  sídla  firmy 
VENDULA, ELEKTRO-FA. PAVELEK, OPAC (výroba cuk-
rovinek) a dřevovýroba manželů Kořenkových. 

Příležitost  k  zaměstnání  zde  získají  jistě  i  desítky 
našich občanů.

V zóně vyrostou výrobní haly, které zakryjí výhled na 
západ slunce určité části obyvatel na ul. Hornická, 1. 
máje. Stejně jim však zakryjí výhled na západ slunce 
desítky stromů vysázených na hřišti FK, které by měly 
vyrůst do výšky okolo 12 metrů a které zakryjí nejen 
západ slunce, ale také výrobní haly.
Rovněž jednotliví majitelé firem se připravují na oze-
lenění svých pozemků stejně, jak to udělali majitelé 
firem VALDIS a DAJPP.

Po dokončení celé průmyslové zóny, včetně osá-
zení zeleně, bude pohled na zónu úplně jiný a určitě 
hezčí, než je nyní, kdy zde stojí holé stěny hal.
           Mgr. Herbert Pavera

Jak by měl vypadat Bolatický zpravodaj?

Bolatický zpravodaj v současné podobě již vychází několik let. Téměř novinová forma se většinou čtenářům 
líbí, ale fotografie jsou často nevýrazné.
A tak se nabízí otázka, zda by se zpravodaj neměl změnit např. do barevného obalu či celý do barvy, nebo 

zda by neměl být tištěn stejně jako noviny.
O formě zpravodaje můžete hlasovat na internetových stránkách obce Bolatice www.bolatice.cz.

                 Mgr. Herbert Pavera

Návštěvníci obecních internetových stránek 
hlasovali o dětských hřištích a sportovištích

Přes dva měsíce mohli občané na internetových stránkách obce www.bolatice.cz hlasovat o tom, zda 
je v obci dostatek dětských hřišť.
Ankety se zúčastnilo asi 150 hlasujících:
75,2 % z nich odpovědělo, že je hřišť dostatek a že jsou v dobrém stavu
12,5 % odpovědělo, že je hřišť dost, ale že chybí víceúčelové hřiště
  5,9 % odpovědělo, že je hřišť dost, ale že by mohla být vybudována ještě i v jiných místech
  0,7 % hlasujících si myslí, že je málo hřišť a že jsou ve špatném stavu
  4,6 % odpovědělo, že ne, že by jich mohlo být ještě více
  1,3 % hlasujících neuměli posoudit dětská hřiště
V obci se ještě vybudují další hřiště na ul. Horní a na řadovkách a doplní se prolézačky 
na ul. Družstevní.
Obec bude také usilovat o výstavbu víceúčelového hřiště.       Mgr. Herbert Pavera



Vybuduje obec fotovoltaickou elektrárnu?

Obec Bolatice stále uvažuje o možnosti vybudo-
vat na  jižním svahu pod malou částí průmys-

lové zóny na ploše o rozloze asi 2 ha fotovoltaickou  
elektrárnu.

V  současné  době  projekční  kancelář  připra-
vuje projektovou dokumentaci pro územní řízení, 
v rámci které se také pořídí i vliv této elektrárny na 
životní prostředí.

Současně  se  ekonomové  pokusí  vypočíst 
návratnost takové investice a přínos pro obec do 
budoucna.

Zatím vše mluví ve prospěch fotovoltaické elek-
trány,  ale  chceme mít  jistotu,    že  investici  povolí 
jednak ČEZ a že se nezmění zákony ČR, které jsou 
zatím výhodné pro výrobce elektřiny ze sluneční 
energie.          Mgr. Herbert Pavera

Lanex – stálé téma k diskuzi

Řada občanů ještě nestrávila stavbu velké haly 
v centru obce a již přišla další kauza o Lanexu 

– Lanex je prodán!! 
Firma Lanex byla jedna z mála firem, která prošla 

kuponovou privatizací na začátku 90. let minulého 
století a jejími majiteli se stali a nadlouho zůstali 
zaměstnanci Lanexu, mezi nimiž nechyběli také tři 
občané Bolatic.

Po velké restrukturalizaci  firmy v první polovině 
90. let (Lanex tehdy propouštěl řadu zaměstnanců     
a  měl  něco  okolo  250  zaměstnanců)  se  tento 
významný podnik vyrábějící velkoobjemové vaky 
a lana dostal na přední světové místo v kvalitě 
výrobků a měl až 800 zaměstnanců a pobočky na 
Slovensku, v Polsku a ve Vítkově.

Konkurence však nespí a neustálý tlak na maji-
tele firmy je dovedl do situace, kdy kývli na výhod-
nou nabídku koupě jejich akcií.

Velká  většina  bývalých  vlastníků  Lanexu  si  tak 
oddechne od každodenních problémů, které museli 
řešit v souvislosti s přežitím firmy a udržením se na 
světovém trhu.

Nyní je majitelem Lanexu česká investiční spo-
lečnost,  která  za  akcie  Lanexu  zaplatila  několik 
stovek miliónů korun.

S  největší  pravděpodobností  bude  mít  tato 
firma snahu posílit konkurence schopnost Lanexu 
(o čemž svědčí i koupě další podobné firmy v ČR) 
a bude se snažit Lanex ještě více pozvednout.

Proč je tento předpoklad?
Asi nikdo by jen tak nevyhodil stovky miliónů 

proto, aby firmu uzavřel (i když i to je možné, jak 
ukazují v minulosti vstupy některých cizích firem do 
vedení českých firem).

Ve  vedení  společnosti  zůstává  ve  funkci  gene-
rální  ředitel  Ing.  R.  Gregořica,  který,  stejně  jako 
další bývalý majitel, si ponechal část akcií firmy. Je 
pravdou, že tam nikdo z nich nemusí zůstat delší 
dobu, ale je to zárukou, že Lanex bude pokračovat 
ve svém rozvoji.

Další  zárukou  pro  budoucí  fungování  Lanexu 
by mělo být i vybudování nové haly, jejíž stavba je 
financována z úvěru, který se bude muset v příštích 
letech uhradit.

Ono je úplně jedno, kdo je majitelem firmy 
Lanex. Důležité je, aby Lanex prosperoval a stovky 
zaměstnanců měly práci, za kterou dostanou 
slušně zaplaceno.

Při čtení tohoto článku si někteří čtenáři mohou 
myslet, že vedení obce je na straně vedení Lanexu 
a že se snaží obhajovat kroky Lanexu.
Není tomu ani tak, ani tak.

Ale dříve než odpovím, zajdu do historie Lanexu 
(Juty) u nás.

Firma Lanex (Juta, Konopa) vznikla v roce 1949 

přemístěním  výroby  z  Chuchelné  do  Bolatic  a  její 
rozšíření se odehrálo v 70. a 80.  letech minulého 
století.  Bohužel  v  centru  obce,  které  je  tak  nená-
vratně ztraceno.

Jedním z mála, kdo tehdy proti stavbám Lanexu 
v centru bojoval, byl můj táta Pavel Pavera a strýc 
Evald  Kolek,  kteří  si  neustále  stěžovali  tehdejším 
funkcionářům v Praze a dokonce psali i preziden-
tovi. Jak je vidět,  marně.

V této situaci jsem vyrůstal a téměř denně jsme 
doma  s  tátou  o  Lanexu mluvili. Do  života  jsem  si 
tak odnášel určitý odstup od této firmy, která nám 
znepříjemňovala  život  a  zabrala místa,  ve  kterých 
jsem jako kluk prožil krásné dětství.

Když  jsem  se  stal  starostou  obce,  přivítal  jsem 
zájem Lanexu o budoucí průmyslovou zónu, ve které 
měl Lanex získat 5 ha (to se psal rok 2001 a 2002).

Jenže v těchto letech se Lanex potřeboval rychle 
rozšiřovat, aby mohl konkurovat na světových trzích 
ostatním firmám. Průmyslová zóna však nebyla 
ještě připravena, a tak vedení firmy rozhodlo posta-
vit novou halu ve svém areálu a další prostory pro 
výrobu  zakoupili  ve  Vítkově,  kde  investovala  firma 
desítky miliónů.

Jestli  to  bylo  správné  řešení,  to  musí  firma 
posoudit sama.

A tak jsme se postupně dostali do situace, kdy 
se  Lanex  rozvíjel,  přijímal  nové  zaměstnance,  ale 
nepřesouval se do míst k tomu určených.

Nabízí se otázka, zda by šlo Lanex nějak přinutit 
k přestěhování do zóny. Mohli jsme  risknout zatla-
čit na vedení Lanexu a vyslovit jim stopku s rozšiřo-
váním v obci, jenže reálně hrozilo, že Lanex přesune 
výroby z Bolatic do jiných míst v republice nebo do 
ciziny. V této době totiž Lanex začal realizovat i své 
aktivity  na  Slovensku,  v  Polsku,  na  Ukrajině  a  ve 
Vítkově.

A  risknout nechat propustit 500  lidí  v bolatickém 
závodě, z toho 300 z Bolatic, by asi nedokázal nikdo.

Ale  možná,  kdybychom  jsme  je  zatlačili,  že 
bychom uspěli.
Po bitvě je však každý generál.

Lanex  stojí  v  obci  téměř  60  let.  Za  tu  dobu 
výrazně zasáhl do života i vzhledu obce.

V posledních letech si však i vedení Lanexu stále 
více  uvědomuje,  že  musí  udělat  vše  pro  to,  aby 
výroba Lanexu měla  co nejmenší negativní  vliv  na 
život občanů obce a aby se budovy Lanexu přizpů-
sobily trendu v obci, tj. zlepšování vzhledu.

Rovněž příslib více zeleně v okolí Lanexu by mohl 
přinést zjemnění velkých betonových staveb v centru.

A že se alespoň částečně daří některé kroky rea-
lizovat, je i zásluhou vedení obce. I když to někomu 
může připadat málo a nedostatečné.
           Mgr. Herbert Pavera

Zpráva o evropském týdnu mobility v Bolaticích 

Také v Bolaticích stejně jako v 90 obcích a měs-
tech České republiky, se uskutečnil ve dnech  16. 

– 22. 9. 2008 Evropský týden mobility (ETM).
Velice  aktivní  byli  především  žáci  a  učitelé  ZŠ 

a MŠ Bolatice.
Ve dnech 16.  – 20.  9.  2008 prováděli  žáci  8. 

tříd měření kyselosti dešťů v areálu ZŠ s výsledkem 
měření  pH  4,5  –  5,0,  což  znamená,  že  dešťová 
voda, která spadla v těchto dnech  na území Bola-
tic, byla slabě kyselá! 

Žáci 7. tříd navštívili ve dnech 16. a 17. 9. 2008 
lesík Křeménky a Chuchelenský les (místa na naučné 
stezce)    a na stromech v těchto lesích zkoumali 
výskyt lišejníků (indikátory čistého ovzduší!).

Na  základě  zjištění množství  a  druhů  lišejníků 
žáci zjistili, že ovzduší u nás je středně znečištěné.
Žáci    5.  tříd  dne  17.  a  18.  2008  zakreslovali  do 
mapy obce místa, kde by měly být přechody pro 
chodce, kde by se měla zlepšit viditelnost na kři-
žovatkách kvůli  vysokým stromům, které chodníky 
a cesty by se měly opravit, atd.

18. září 2008 besedoval starosta obce s  žáky 
6. a 7. tříd o významu třídění odpadů i o významu 
čistého vzduchu v obci. Žáci byli rovněž seznámeni 
s výsledky měření ovzduší v obci z února a srpna 
2008.

V pondělí 22. 9. 2008 obdržely všechny domác-
nosti  v  obci  Bolatice  letáček,  ve  kterém  byly 
napsány výsledky měření  ovzduší v obci v únoru 
a v srpnu, bylo apelováno na občany, aby nepálili 
odpady, které se mají třídit, a také se v něm psalo 
o třídění odpadů v obci.

V  týdnu  ETM  jsme  však  v  důsledku  velmi  špat-
ného počasí (v obci každý den pršelo a byla zima) 
neuskutečnili akci  „Malování na asfalt“    „Koloběž-
kové závody“ a „Závody na in-line bruslích“  v rámci 
Dne bez aut,  které se uskutečnilo dne 9. 10. 2008. 
Akce malování na asfalt se zúčastnilo na 120 dětí 
a stejné množství rodičů a prarodičů; Koloběžkových 
závodů a závodů na in-line bruslích se zúčastnilo asi 
60 dětí.

V tento den byla na 1 hodinu uzavřena ul. Školní 
– Den bez aut. (Chceme akci udělat pro děti a pro 
lidi, ne pro čárku za splnění). 

Ve středu 1.10. 2008 se žáci ZŠ Bolatice zúčastnili 
výuky na dopravním hřišti a v jízdě přes překážky, aby 
se naučili lépe pravidlům silničního provozu a aby-
chom zjistili jejich dovednosti při jízdě na kole.

Děti si také vyzkoušely znalosti z pravidel silnič-
ního provozu (i tato akce se měla uskutečnit v prů-
běhu ETM).

Jako trvalou změnu v dopravě jsme změnili trasu 
cyklostezky z hlavní silnice III. třídy a převedli jsme ji 
na místní komunikace.

Přestože se nám v průběhu ETM nepodařilo splnit 
vše, co jsme si naplánovali, přesto máme dobrý pocit 
z toho, že občané a především děti si více uvědomují 
význam čistého ovzduší, význam bezpečné jízdy na 
kole a také více třídí domovní odpad.

Bližší  informace  o  výsledcích  měření  kyselosti 
dešťů,  výskytu  lišejníků  a  fotografie  z  akcí  nalez-
nete na www.bolatice.cz  v  sekci NSZM – kampaně 
NSZM.
            Mgr. Herbert Pavera

Dotace z EU nespadnou obci do klína

Přestože  naše  obec  má  poměrně  velké  zkuše-
nosti se získáváním dotací, ne vždy se jí podaří 

peníze z EU na rozvoj obce získat.
Naposledy jsme neuspěli při podání žádosti na 

výstavbu chodníku  na Borovou a na vybavení kul-
turního domu novými stoly a ozvučovací technikou.
Také na víceúčelové hřiště jsme nezískali potřebný 
počet bodů.

Potvrzené máme dotace na rekonstrukci budov 
mateřských  škol  (zateplení  a  výměna  oken),  na 
zateplení, nadstřešení školních budov včetně 
výměny oken a na  celkovou rekonstrukci severního 
pavilonu ZŠ.

Ve  hře  máme  nyní  ještě  žádost  o  dotaci  na 

rekonstrukci zdravotního střediska.
V  dalších  měsících  budeme  pracovat  na  žádosti 
o dotaci na další rekonstrukci budov ZŠ a také 
budeme čekat na  dotační  tituly, ze kterých bychom 
mohli získat dotace na opravy chodníků či cest.

Za každou žádostí o dotaci je obrovské množství 
práce na přípravě projektové dokumentace,studie 
proveditelnosti a dalších dokumentací a  samo-
zřejmě také peníze.Ty potřebuje obec především na 
úhradu projektové dokumentace a studií proveditel-
nosti, většinu ostatních prací si obec zajišťuje sama 
prostřednictvím svých zaměstnanců.

Získané dotace většinou hradí cca 90% celkových 
nákladů.             Mgr. Herbert Pavera

Obec má vybranou 
novou ekonomku, účetní

Na přelomu září, října se uskutečnily na obec-
ním úřadu pohovory s uchazeči o zaměstnání 

na pozici ekonom-účetní. Pohovorů se zúčastnilo 
deset z dvanácti uchazečů (dvě uchazečky k poho-
vorům nepřišly).

Každý z uchazečů o zaměstnání musel předvést 
své znalosti a dovednosti při práci s počítačem, 
z oblasti účetnictví, cizích jazyků, atd.

Drtivá  většina  uchazečů  uměla  perfektně 
pracovat s počítačem, většina měla dobré zna-
losti z účetnictví i ekonomiky obce, u jazykových 
dovedností se však někteří nepředvedli vůbec. Na 
základě znalostí uchazečů, jejich praxe a vzdělání, 
byli uchazeči  ohodnoceni známkami, z jejichž prů-

měru  pak vyšla  vítězná uchazečka.
Vlastně byly dvě vítězně uchazečky, jedna z nich 

však odstoupila od zájmu o zaměstnání, druhá 
nabídku pracovat u obce Bolatice přijala. 

Novou  ekonomkou  by  se  tak  od  1.ledna  2009 
měla stát paní Renáta Řehořová, která  tak nahradí 
ve funkci dlouholetou pracovnici na OÚ paní Miladu 
Bortlíkovou, která odejde  do zasloužilého důchodu.

Paní Miladě Bortlíkové obec děkuje za  mnoha-
letou práci pro obec i občany a přeje jí především 
pevné zdraví   a pohodu v příštích  letech.
A nové paní ekonomce-účetní obec přeje v její nové 
práci spoustu úspěchů, elánu a dobrých nápadů.
           Mgr. Herbert Pavera



Školní budovy ZŠ a MŠ bude opravovat 
stavební firma Rybka z Kravař.

V srpnu letošního roku vyhlásila obec veřejnou 
soutěž  na  zhotovitele  staveb  „Zateplení  budov 

MŠ Bolatice a „Rekonstrukce ZŠ Bolatice – severní 
pavilon“.

Ve výběrovém řízení, které zajišťovala pro obec 
firma Recte Ostrava, bylo u každé zakázky obesláno 
pět firem (místní i regionální) a soutěž byla zveřej-
něna na internetových stránkách obce i na centrální 
adrese (adresa, kde se zveřejňují veřejné zakázky). 
Přesto o zakázku na opravu budov MŠ projevily 
zájem tři firmy a o obnovu severního pavilonu ZŠ jen 

dvě stavební  firmy! Nejvýhodnější nabídku v obou 
případech  podala  stavební  firma  Rybka  z  Kravař, 
která začne obě akce realizovat v listopadu letoš-
ního roku a dokončit by je měla do konce srpna 
příštího roku.

Nejpozději  koncem  listopadu  bude  vyhlášeno 
ještě  jedno  výběrové  řízení,  a  to  na  „Zateplení 
budov  ZŠ  Bolatice  (nová  střecha,  výměna  oken 
a další). I tato stavba by měla být dokončena do 
konce srpna, resp. září 2009.        

          Mgr. Herbert Pavera

Oslava Dožínek se vydařila 

Poslední srpnová sobota patřila tradičně   letní 
akci Bolatickým dožínkám. 
Letos se Dožínky obzvláště podařily!
Do jejich příprav a organizace  se zapojily stovky lidí!
Občané  bydlící  na  ul.  Svobody,  Hlučínská 

a Opavská připravili pro všechny účastníky oslav  
nádherné překvapení  v podobě originálních výzdob 
rodinných domů a  jejich předzahrádek. Ještě celý 
týden  po  Dožínkách  se  všichni,  kteří  projížděli 
obcí, kochali pohledem na překrásnou dožínkovou 
výzdobu.  Další  občané  vyzdobili  schody  do  kos-
tela a celý kostel, jiní připravili posezení na hřišti 
FK  a  zkrášlili  lavice  i  podium na  asfaltové  ploše. 
Někteří  pak  připravili  program  oslav,  který  také 
pomohli  zorganizovat.  Bolatické  dožínky  začaly 
průvodem na ul. Souběžná za doprovodu dechové 
hudby uniformovaných hasičů s vlajkami a krojova-
ných seniorek. Průvod zpestřila návštěva z družební 
obce Rudy se svým velkým Dožínkovým zvonem.

U  kostela  již  čekaly  na  průvod  desítky  lidí 
a všichni společně vstoupili do zaplněného  
vyzdobeného kostela,  ve kterém Otec Przemyslav 
odsloužil mši na poděkování za úrodu.

Jestliže  průvod  do  kostela  byl  menší,  od  kos-
tela již vyšel průvod bohatší o čtyři koňské povozy, 
alegorické vozy, myslivce   s pejsky, hasiče, mažo-
retky a stovky lidí, kteří  se přišli podívat  nejen 
na průvod, ale i na překrásnou výzdobu na ulicích. 
Po překrásném průvodu obcí čekaly na fotbalovém 

hřišti  na děti soutěže a pro dospělé bohaté občer-
stvení i bohatý program.

Po české hymně, v rámci které myslivci vystře-
lili slavnostní salvy, zazpívaly naše seniorky, které 
nejprve  předaly  dožínkový  věnec  starostovi    obce, 
představiteli družební vesnice Rudy p. M. Wronovi, 
starostovi Kravař Ing. A. Hahnovi a Otci Przemkovi. 
Všem  divákům  také  seniorky  připomněly,  jak  se 
ubíralo obilí a pro všechny připravily výborné jídlo 
v podobě vařeného sýru či chleba se škvarkami.

Pořadatelé připravili pro diváky také ukázky 
vystoupení  mažoretek,  moderních  tanců,  nejrůz-
nější  soutěže,  z nichž nejzajímavější byla o nejori-
ginálnější klobouk. A že se jich letos sešlo! Porotci 
alespoň neměli  jednoduchou práci.  V přestávkách 
hrála k poslechu i k tanci Malá dechová hasičská 
kapela p. J. Langra.

Na večer pak už  na všechny čekala taneční sku-
pina Klasik, která střídavě s Diskotékou Oldis party 
rozhýbala těla všech přítomných.

Večerním  bonbónkem  pak bylo vystoupení revi-
valové skupiny Queen s Fredym Mercurym.

Dožínky  se  staly  opravdu  naší  významnou  tra-
diční akcí a rok od roku ji navštěvuje více a více lidí 
z okolí.
Snad přijdou domácí i přespolní příští rok.
A už teď se mohou těšit na zajímavý program, který 
připraví nejenom zaměstnanci OÚ, ale především 
místní nadšenci.          Mgr. Herbert Pavera

I v uplynulých  měsících  pokračovala výstavba v obci.
Před dokončením jsou  inženýrské sítě pro 5 rod. 

domků na ul. Nádražní, TS Bolatice vybudovaly také 
vodovod a kanalizaci pro budované nové byty na ul. 
Družstevní, v průmyslové zóně byla zpevněna komu-
nikace a dokončeno veřejné osvětlení, byla vymě-
něná okna na západní straně  budovy staré školy, 
v sále kulturního domu, na hřišti FK, v 1. patře býva-
lého obecního úřadu, opravil se chodník na ul. Na 
Lánech, z větší části se upravilo parkoviště u hřiště, 
začaly se rekonstruovat sociálky v kulturním domě 
a  také se  začaly  snižovat přechody  z chodníku na 
chodník.  Jediná  stavba,  kterou  jsme chtěli  zahájit 

Výstavba v obci pokračuje téměř 
podle plánu 

a určitě nebudeme letos začínat, je plánovaná 
rekonstrukce chodníku  na ul. Svobody. 

Bohužel,  díky  nesouhlasnému  stanovisku  dvou  
vlastníků pozemků k rozšíření chodníků musel 
projektant přepracovat celý projekt, a protože měl 
ve  své  práci  navíc  zpoždění,  letos  již  nestihneme 
zahájit tuto plánovanou rekonstrukci. Je to obrov-
ská škoda,  že  ještě nemáme dokumentaci  rekon-
strukce  ulice,  protože  jsme  mohli  podat  žádost  
o dotaci u EU na opravu celé komunikace!
Obec  se  velmi  omlouvá  spoluobčanům  z  ul.  Svo-
body. Opravu chodníku zařadí do rozpočtu na rok 
2009.          Mgr. Herbert Pavera

Dovolí počasí realizovat 
v letošním roce ještě další 

stavby?

Podle některých předpovědí počasí má letos přijít 
zima a sníh již v listopadu, což by mohlo trochu 

zkomplikovat naše plány při opravách chodníků 
a dalších staveb.
A že bychom toho chtěli stihnout ještě dost, můžete 
sami posoudit.

Zima ani sníh by neměly ohrozit dokončení 
rekonstrukce sociálek a rozvodů vody a elektřiny 
v  kulturním domě  (místnosti  pro  účinkující),  pláno-
vanou rekonstrukci kotelen v budově domu obchodu  
a služeb, kulturním domě, mateřské a základní škole 

(rekonstrukci  zajišťuje  firma RWE,  která bude  také 
zajišťovat provoz těchto kotelen),  ale mohly by zbrz-
dit opravu chodníku  na ul. Opavská kolem Lanexu 
(podílet  se bude obec  i  Lanex)  a  na ul. Hlučínská 
(od  budovy  DOS  k  ul.  Družstevní),  další  snižování 
přechodů z chodníku na chodník, úpravu parkoviště 
na ul. Květinová, úpravu skládky na Borové, odbagro-
vání hlíny ze svahu pro budování chodníku na Boro-
vou,  výměnu oken v budovách MŠ v Bolaticích a na 
Borové,  zhotovení  střechy na  severním pavilonu ZŠ 
Bolatice, atd.                       Mgr. Herbert Pavera

Obec připravuje projekt 
„Bolatice se představují“

Ve  spolupráci  s  firmami  zabývajícími  se  přípravou 
projektů  podala  obec  Bolatice  do  programu  pře-
shraniční  spolupráce  projekt  “Obec  Bolatice  se 
představuje“
Projekt by měl podpořit propagaci nejenom naší 
obce, ale také družební vesnice Rudy a Kuzni Rati-
borské.  V  rámci  projektu  by  se  mělo  vytvořit  50 
virtuálních prohlídek různých míst v obci  a dalších 
150 v Kuzni Raciborské. Měly by být vydány propa-
gační materiály informující turisty i veřejnost v obou 
regionech o ubytování, turistických cílech, atd. Také 

by měla být vydána kniha  o historii obce Bolatice, 
kniha  fotografií  o obci i o Rudach a stolní kalendář 
s fotografiemi obce.
Dále by  se měl  vytvořit  interaktivní portál  cestov-
ního ruchu a podporující podnikatelskou veřej-
nost  a také by  se měly oba regiony prezentovat 
na  výstavách  cestovního  ruchu.  Náklady  projektu 
budou  činit  asi  3  mil.  Kč,  z  toho  92,5 %  uhradí 
Evropská unie.
Projekt by se měl realizovat od dubna 2009 do 
srpna 2010.           Mgr. Herbert Pavera

Uliční slavnost -“Borovský štrassenfest“

Poslední  prázdninová  sobota  v měsíci srpnu 
již  tradičně   patřila uliční slavnosti na Borové. 

Tentokrát slavnost pořádala Hlavní ulice - náměstí, 
neboli „Královská cesta“, což dosvědčil   v průvodu 
i  král  Vojtěch  I.  se  svým  doprovodem.  Od  pořa-
datelů loňského již 7. ročníku ulice“  K Lesu“, byl 
předán symbolický klíč.

Ani o další překvapení nebyla nouze.Nejdříve to 
byl vánoční stromeček s dárky pro děti.   I rybky 
se našly.Dalším překvapením byly tanečky břišních 
tanečnic a velkolepý  ohňostroj.

Počasí  přálo a občerstvení bylo dosti.  K  tomu 
všemu hrála pěkná hudba. 

Krásnou  atmosféru  slavnosti nejlépe  vystihuje 
písnička „Kolenijského  festu“, kterou složila  naše 

folklórní umělkyně,  paní Šárka Jurášková, za což jí 
patří velký dík .No, posuďte sami.......
Všeci ludže maju radži  kolenijský štrasenfest. 
To se každý břucho hłuadži, poji  a  popije fest.
/(: V každym chalupě, cošik dobrého dojidła i dopo-
piča, čepłeho i zimneho:)

Jeden napek měch kołači  ku kafeju sładkeho
Druhý zase kopu šnyclí od masa což dobremu.
(:Všecko zapijem vínem a pivem a na koněc u muziky 
všeci se zatancujem:)

Závěrem bych chtěla poděkovat nejen sponzo-
rům, kteří na tuto akci  nemalou finanční měrou 
přispěli, ale zvláště pořadatelům i zúčastněným, 
kteří  nezapomínají na tradice a snaží se je i nadále 
rozvíjet.                Za pořadatele  Helena Theuerová 



Jsou Bolatice 
ještě vesnicí?

Občas se objevuje diskuse o tom, zda Bolatice jsou vesnicí nebo nejsou vesnicí a pokud jsou 
vesnicí, jaká je to vlastně vesnice.

Bolatice jsou dle zákona o obcích č. 128/2000 Sb., ve znění pozdější podpisů, obcí.
Obec je základním územním samosprávným celkem společenství občanů; tvoří územní celek, 
který je vymezen hranicí území (§ 1, zákona č. 128/2000 Sb.). Obec, která má alespoň 3 000 
obyvatel, je městem, pokud tak stanoví předseda Poslanecké sněmovny po vyjádření vlády (§ 3, 
zákona č. 128/2000 Sb.). Tolik tedy citace ze zákona o obcích.
Protože Bolatice zatím nepožádaly Vládu ČR ani předsedu Poslanecké sněmovny o přiznání 

statutu města, jsme obcí, vesnicí.
Nabízí se tedy otázka, co je to vesnice?
Podle definice z encyklopedie je vesnice sídlo venkovského typu.

Vesnice také může být definována (zdroj Wikipedia):
urbanisticky   jako sídlo, které je tvořeno typickou nízkopodlažní zástavbou s převážně 
rodinnými  domy,  s málo    vyvinutou  uliční  sítí,  dominantním  prostorem  návsi  (fungující  jako 
společenské a kulturní centrum) a s vysokým podílem zeleně

architektonicky  jako  sídlo  s  převažující  nízkopodlažní  zástavbou  v  rodinných  domech 
postrádajících přízemí určené pro obchodní činnost a služby. Venkovský dům je tvořen i  roz-
sáhlejším zázemím sloužícím dříve pro hospodářskou činnost dnes obvykle pro zajištění chodu 
domu. Dvůr a zahrada jsou vymezené a plní oddělené funkce

sociálně  jako sídlo, kde jsou mezi jednotlivými obyvateli úzké sociální kontakty, 
existuje zde dlouhodobá přirozená sociální kontrola a spoluúčast ekonomicky jako sídlo, kde 
převažuje zemědělství a primární výroba potravin, případně sídlo, kde významná část obyvatel-
stva vyjíždí do zaměstnání mimo sídlo

historicky  jako sídlo, které v minulosti nezískalo městská práva

administrativně jako sídlo, které stát neurčil jako městečko, městys nebo město

statisticky   jako sídlo, které má počet obyvatel pod stanovenou hranici (v ČR např. 
pod 3 000 obyvatel dle zákona o obcích)

A co je to město? (zdroj Wikipedia)
Město je sídelní geograficky vymezený útvar, pro který je charakteristický soubor znaků, jež je 
odlišuje od vesnice.
Jsou to především relativní velikost ve srovnání s vesnicemi, vysoká hustota osídlení, kompakt-
nost a koncentrace zástavby, typická demografická, sociální a profesní struktura obyvatelstva 
(obvykle nepracují v zemědělství, ale naopak v obchodu, průmyslu, ve službách) a poskytování 
správních, vzdělávacích, obchodních a kulturních funkcí pro širší okolí.
Pro město  je  také  specifický městský  způsob  života,  který  je  na  rozdíl  od  venkovského  více 
neosobní, anonymní a účelový.
Obyvatelům měst klesá počet osobních vztahů a sociálních kontaktů, naopak roste počet pro-
fesionálních vztahů a fyzických kontaktů. Ve městech se také koncentrují sociálně patologické 
jevy jako je zločinnost, prostituce, závislosti nebo rozpady manželství.

No, a teď si vyberte, čím vlastně jsme!
Některé znaky máme jako vesnice (zastavění převážně rodinnými domy, úzké sociální kontakty 
mezi obyvateli, nezískali jsme městská práva, máme poměrně dost zeleně,...)
Některými  znaky připomínáme město  (máme  více  jak 3 000 obyvatel,  poskytujeme  správní, 
obchodní i kulturní funkce pro širší okolí, v obci jsou rozvinuté služby,...)
Ale ono je v podstatě úplně jedno, zda se budeme nazývat vesnicí či městem. Daleko důležitější 
je, aby se nám v Bolaticích žilo co nejlépe.
A jak vyplývá ze Strategického plánu rozvoje obce Bolatice pro léta 2008 – 2022, měla by 

se z naší obce vytvořit aktivní, dynamická, prosperující, trvale se rozvíjející obec, s čistotou 
a pořádkem a estetickým vzhledem všech svých částí ve spolupráci s občany, pro které budou 
vyváženě rozvíjeny a dlouhodobě stabilizovány všechny hlavní složky představující kvalitu života 
v obci – kvalitní management obce, vysoká úroveň služeb pro obyvatelstvo, dostatečně dimen-
zovaná infrastruktura, pestrá nabídka trávení volného času a kvalitní životní prostředí.
Chceme být moderní vesnicí, s hezkým prostředím, poskytující venkovské bydlení blízké pří-

rodě a zabezpečující některé služby typické pro město.
A abychom toho dosáhli,měli by se do rozvoje obce zapojit všichni – obecní úřad, obec a její 
občané!               

              Mgr. Herbert Pavera

Informace občanům o postupu 
(stavu řízení) Komplexních 
pozemkových úprav v k. ú. 

Bolatice
• Komplexní pozemkové úpravy  (dále  jen KPÚ) v k.ú. Bolatice zahájil Mze-Pozemkový úřad 
Opava   (dále jen PÚ)  20.9.2007 veřejnou vyhláškou  ze dne 3.9.2007.
• následně probíhaly tyto činnosti:
• zahájení řízení  byly vyrozuměny dotčené správní úřady (ochrana přírody, ZPF, LPF, vodoprávní 
úřad, územní plánování, stavební úřad, orgány zeměměřictví a katastru,krajský úřad- Odb. ŽP 
a zemědělství, a další, aby stanovily podmínky k ochraně svých zájmů
• PÚ projednal s PF ČR potřebu pozemků ve vlastnictví státu pro návrh společných zařízení, 
aby PF ČR vyčlenil dle možnosti potřebnou výměru  ( příp.  konkrétní pozemky)  z půd.  fondu 
určeného k prodeji. 
• příprava podkladů a podmínek pro výběrové řízení na zhotovitele návrhu KPÚU, návrh vněj-
šího a vnitřního obvodu KPÚ na podkladě platné územně plánovací dokumentace výběrové 
řízení včetně fáze posouzení ze strany  Mze probíhalo od května do konce září 2008
• 25.9.2008 byla podepsána  smlouva  se  zhotovitelem návrhu KPÚ:  Ing.  Ivo Čevora- GEOS 
Opava, se sídlem Bochenkova 24, Opava
• následně proběhlo upřesnění navržených hranic vnitřního a vnějšího obvodu KPÚ ve spolu-
práci se starostou obce
• v současné době vybraný zhotovitel zpracovává I. fázi díla, což jsou:

Přípravné a geodetické práce
a)  Vyhodnocení  dostupných podkladů a  analýza  současného  stavu  (vypracování  seznamu 
parcel  a  vlastníků  v  navrženém obvodu KPÚ pro  úvodní  jednání,  lustrace  vlastníků a  státní 
půdy, návrhy na ustanovení opatrovníků za zemřelé vlastníky, zhodnocení stanovisek a poža-
davků dotčených správ. úřadů, včetně dotč. obcí, zajištění dalších podkladů pro KPÚ . Podrobný 
průzkum terénu se zaměří na skutečnosti, které jsou nezbytné pro zpracování pozemkových 
úprav:
Způsob současného užívání pozemků a označení jejich hranic.
Dopravní  zatížení,  technický  stav  všech  komunikací  včetně  jejich  součástí  a  přístup  na 
pozemky.
Zjištění projevů vodní a větrné eroze tj. smyvy,  zamokření, dráhy soustředěného odtoku vody, 
rýhy, strže apod.
Stav odvodnění a závlah, stav koryt vodních toků a děl umístěných v korytech z hlediska odvá-
dění povrchových vod z povodí vodního toku, stav vodních nádrží
Stav prvků sloužící k ochraně proti vodní a větrné erozi, stav ochranné zeleně a dalších prvků 
pro tvorbu a ochranu krajiny jako větrolamy, meze, dřeviny rostoucí mimo les.
Výskyt skládek odpadů, sloupů elektrického vedení, studní a dalších zvláštností území. Potřeba 
zúrodňovacích opatření, asanačních opatření
b)  Zaměření  skutečného  stavu  (  polohopisné  a  výškopisné  zaměření  zájmového  území)  
a obnova a doplnění podrobného polohového bodového pole včetně stabilizace bodů. V této 
souvislosti  budou  zaměstnanci  zhotovitele  vstupovat  a  vjíždět  na  pozemky  v  k.ú.  Bolatice, 
o čemž byly vlastníci informování oznámením Mze Pozemkového úřadu Opava ze dne 30.9.2008 
vyvěšeným na úřední desce obecního úřadu .
Po této I. fázi by mělo následovat svolání úvodního jednání, oznámené veřejnou vyhláškou na 
úřední desce obecního úřadu, pozvánku s programem obdrží všichni známí vlastníci v obvodu 
KPÚ doporučeně do vlastních rukou. Svolání úvodního jednání lze předpokládat v 1. pololetí 
roku 2009.  
Obsah úvodního jednání
1.  Seznámení s účelem  a postupem při zpracování pozemkových úprav
2.  Seznámení s předběžným obvodem pozemkových úprav
3.  Výsledek pozemkových úprav – nové mapové dílo na základě zaměření 
                   skutečného stavu
4.  Informace o společných zařízeních
5.  Způsob oceňování pozemků
6.  Způsob určování vzdáleností pozemků
7.  Seznámení s předpokládaným harmonogramem prací – provede zpracovatel
8. Volba sboru zástupců:
Sbor volí vlastníci pozemků na úvodním jednání. Ten spolupracuje se zpracovatelem při zpra-
cování návrhu pozemkových úprav, posuzuje jeho jednotlivé varianty a navrhovaná opatření. 
Vyjadřuje se k plánu společných zařízení, k podaným připomínkám v průběhu pozemkových 
úprav. K volbě je nutná nadpoloviční většina hlasů přítomných vlastníků – vlastník 1 LV
Sbor zástupců má 5 – 15 členů z toho 1 jmenovaný zástupce obce a 1 jmenovaný zástupce 
pozemkového úřadu.
Volení členové:
•  Samostatně hospodařící vlastníci
•  Vlastníci a současně členové zemědělského družstva (společnosti)
•  Vlastníci pronajímající své pozemky
     Za Pozemkový úřad Opava -Ing. Hana Kudelová



Dny zdraví nabízí možnosti 
jak si zlepšovat své zdraví

Od 4. do 11. října se v naší obci uskutečnily 
již potřetí jako součást kampaně Národní 

sítě zdravých měst Dny zdraví.
V první polovině října je tato kampaň rozšířena 
v celé ČR a také u nás si  již našla své místo 
v kalendáři akcí.
Součástí kampaně Dny zdraví v Bolaticích byly 
tyto akce:
1. Výstava zahrádkářů, kutilů a včelařů spojená 
s ochutnávkou moštu, medu i ovoce (4. – 6. 10.)
2. Den zdraví (7. 10.) v sále kulturního domu 
–  občané  měli  možnost  si  bezplatně  změřit 
cukr v krvi, cholesterol v krvi, tělní tuk, objem 
plic, mohli se poradit se stomatologem, prak-
tickým, interním, dětským i ženským lékařem, 
s psychologem, mohli se poradit o kvalitě své 
pleti a jak o ni pečovat, mohli ochutnat výrobky 
zdravé výživy, ovocný čaj, či  si mohli zakoupit 
doplňky    zdravé  výživy, mohli  se  poradit,  jak 
poskytovat 1. pomoc, atd.
3. Pochod za zdravím – pochod naučnou stez-
kou v Chuchelenském lese byl letos spojený se 
zajímavými soutěžemi pro děti i dospělé
Výstavu zahrádkářů, kutilů a včelařů navští-
vilo více jak 1 000 lidí a především v neděli 5. 
10. projevili návštěvníci obrovský zájem o tuto 
výstavu, protože jich přišlo přes 600! Výstavu 
navštívili  také  hosté  z  družebních  vesnic,  ta 

se jim moc líbila a uvažují o podobné výstavě 
i v těchto vesnicích!
Dne  zdraví  v  sále  KD se letos zúčastnila 
necelá  polovina  loňských  účastníků  (loni  asi 
300, letos asi 130). Největší zájem projevovali 
občané o měření tlaku, hladiny cukru a chole-
sterolu v krvi, o změření hodnoty tělního tuku 
a také o výrobky zdravé výživy ze školní jídelny, 
mladá generace se zase více zajímala o péči          
o pleť a kosmetické výrobky.
Pochodu za zdravím, který byl kvůli špatnému 
počasí přesunut ze 4. 10.  na sobotu 11. 10. 
se  zúčastnilo  na  100  účastníků,  především 
dětí, a ti všichni si mohli vyzkoušet střílet  
z foukačky jako afričtí lovci  či jihoameričtí 
indiáni, zaslaňovali si po  svahu na Pinkadéku, 
kde si také vyzkoušeli lovit rybičky, dalším 
úkolem k plnění byl  hod šipkou a šiškou na 
cíl. Na závěr si mohli všichni vyzkoušet střelbu 
ze  vzduchovky  v  areálu  skládky  na  Borové. 
Každý účastník pak dostal za účast malý dárek 
v podobě kloboučku či turistické známky se 
slunečními hodinami a obrázkem kostela sv. 
Stanislava.
Pro příští rok chceme zachovat aktivity, které 
se osvědčují, a přidat k nim i zajímavé besedy 
o zdraví nebo relaxační cvičení.
      Mgr. Herbert Pavera

Pět let uplynulo ……
1. 11. 2008 to bude právě pět let od otevření 
nové ordinace praktického a interníholékaře 
v  budově  DOS  na  Hlučínské  ulici.  Za  tuto 
dobu existence se ordinace zaběhla v plném 
proudu, ale je stále otevřena všem pacien-
tům,  kteří  zvažují  změnit  svého  praktického 
lékaře.
Ve  statistice  registrovaných  pacientů  pře-

važují  občané  Bolatic,  ale  poměrně  hodně 
zde dojíždějí pacienti  z  okolních  vesnic  jako 
z  Kobeřic,  Chuchelné,  Bohuslavic,  ze  Stra-
hovic a  registrují se zde pacienti  i  z Dolního 
Benešova. K nové registraci potřebují pacienti 
průkazku  dané  pojišťovny  a  sdělení,  ke  kte-
rému praktickému lékaři chodí. Pro dokumen-
taci ke svému lékaři osobně chodit nemusí, 
tím odpadá pro pacienta nepříjemná obava či 
i strach a s tím se často setkáváme.
V  rámci  oboru  vnitřního  lékařství  posky-

tujeme péči pro všechny stavy spojené 
s bolestmi na hrudníku, náhle vzniklá duš-
nost, stavy spojené se zhoršenou cukrovkou 
– jako je náhle vzniklá žízeň, hlad, to vše jsou 
projevy dekompenzovaného stavu cukrovky. 
Akutně odebereme i mimo ordinační hodiny 
praktického lékaře i hladinu cukru v krvi a dle 
stavu  potíží  –  např.  bolesti  na  prsou  prove-
deme EKG vyšetření. Samozřejmě ošetřujeme 
všechny pacienty trpící chronickou ischemic-
kou chorobou srdeční, pacienty trpící pokroči-
lou formou vysokého krevního tlaku, dále jsou 
to pacienti trpící cukrovkou léčenou na dietě 
a na lécích.
Určitá  část  pacientů  přešla  i  z  interní 

ambulance v Kravařích a z diabetologické 
ambulance Hlučín a někteří pacienti byli 
i předáni z kardiologické ambulance Hlučín 
a  to  v  případech,  které  nevyžadovaly  přísné 
pravidelné kardiologické kontroly.

Za pět let existence této ordinace si 
myslím, že se zdravotní péče výrazně zlepšila, 
ale je stále co dohánět. Z mého pohledu je 

práce na zlepšení zdravotního stavu zdejšího 
obyvatelstva ještě hodně. Hlavně co se týče 
prevence  a  větší  důraz  žít  zdravým  životním 
stylem. Z celkového pohledu na zdravotní stav 
zdejšího  obyvatelstva  zjišťuji  poměrně  velký 
počet  onemocnění štítné žlázy a náhodně zjiš-
těných onemocnění vysokým krevním tlakem 
i u mladé populace. Závažné je především to, 
že tito pacienti jsou zcela bez potíží. Poruchy 
funkce štítné žlázy výrazně souvisí s poruchami 
imunitního  systému  a  poruchami  ve  výživě  – 
hlavně snížený obsah jódu ve stravě.
Na  vzniku  vysokého  krevního  tlaku  se 

kromě pozitivní rodinné anamnézy podílí 
právě  nezdravý  životní  styl  (stres,  nadváha, 
kouření, vysoká hladina cholesterolu) a s tím 
opět  souvisí  životní  styl,  způsob  stravování. 
Ve statistice jsou až 4 % populace tzv. skryté 
hypertenze  a  často  se  bohužel  setkáváme 
s nedostatečně léčenou hypertenzí všeobecně 
a u  pacientů  s  cukrovkou  obzvlášť,  kde  jsou 
kritéria správné kompenzace přísnější. 
Naše  ordinace  je  stále  otevřena  novým 

pacientům a některé zprávy typu, že se bude 
ordinace rušit se zcela zakládají na nepravdě.
Obec  již  několik  let  usilovala  o  zřízení  další 
ordinace, vzhledem k poměrně velkému počtu 
obyvatelstva  Bolatic.  Tudíž  nevidím  důvod 
k reakcím některých občanů Bolatic, že odchá-
zíme nebo že se ordinace bude rušit.
Tyto zprávy mohu považovat  jako pomluvy, 

které nepřinášejí klid ani v mé ordinaci, ani 
klidu  mým  již  registrovaným  pacientům.  Ke 
své zodpovědné práci potřebujeme v dnešní  
náročné době klid a pohodu a toto vše, se 
určitě projeví  v lepší komunikaci a spolupráci 
s pacientem.
Věřím,  že  naší  prací  se  budeme  nadále 

podílet na zlepšování zdravotní péče a celko-
vého zdravotního stavu všech občanů Bolatic.
   
        MUDr. Jana Jankova

Areál skládky v Borové je příležitostí 
ke sportování, odpočinku, i k třídění 

suti a zeleně!

Koncem 80. let a začátkem 90. let minu-
lého století sloužil areál skládky v Borové 

k ukládání veškerého domovního odpadu. 
S ukončením ukládání klasického domovního 
odpadu na této skládce začala také její rekul-
tivace.
Od roku 1998 se zde vybudovalo fotbalové 

hřiště, které slouží především hasičům. Je tady 
také  asfaltové  hřiště,  které  využívají  tenisté, 
basketbalisté, skateboardisté. Pro návštěv-
níky areálu bylo vybudováno sociální zařízení  
i zázemí pro pořádání kulturně společenských 
akcí. V letošním roce byly vystavěny nové pro-
lézačky pro děti.
To vše udělalo z tohoto pozemku na Borové 

zajímavé místo pro sportování i relaxaci.
Část areálu bývalé skládky slouží také k dočas-
nému ukládání stavební suti a zeleně a k trva-
lému ukládání hlíny.
Obec  již  tři  roky  sbírá  čistou  stavební  suť 

a betony, aby ji 2x do roka podrtila a zpětně 
použila  na  zpevnění  cest,  chodníků  či  při 

výstavbě v obci.
Rovněž  tři  roky  obec  od  občanů  ode-

bírá v areálu skládky zeleň ze zahrad, aby ji 
následně odvezla do kompostárny v Hlučíně. 
Jen letos jsme odvezli do Hlučína více jak 200 
tun biomasy – zeleně!
Celý  areál  postupně  bude  procházet  rekulti-
vací.
Již v těchto dnech by se měla navážet hlína 

na  část  areálu  ležícího  za  rodinnými  domky, 
aby se tato část pozemků uvedla do původ-
ního stavu nejpozději na jaře 2009.

A během několika let by mohlo v areálu 
bývalé skládky vyrůst další hřiště, např. na 
tenis či volejbal.

Okolí areálu bude osázeno dalšími stromky, 
tráva s plevelem bude ošetřena postřikem. 
I v několika dalších letech však chceme ještě 
využít  tento  areál  pro  sběr  stavební  sutě 
i zeleně tak, aby návštěvník nebyl omezen ani 
zaskočen uloženým materiálem.
      Mgr. Herbert Pavera

Občané budou moci třídit také papír

V naší obci se v posledních letech úspěšně třídí 
plasty, sklo, zeleň, kartony, šatstvo, velkoobje-

mový odpad a díky sběru novin a časopisů i papír.
Existují však domácnosti, které chtějí papír 

ještě více třídit. 
Jednak topí pouze plynem či elektřinou a také chtějí 

více přispět ke zlepšení životního prostředí v obci. 
Pro tyto zájemce o třídění papírů zakoupila obec 

Bolatice papírové pytle, které si mohou od listopadu 
vyzvednout na OÚ Bolatice u p. Vitáskové. 

Po naplnění těchto pytlů papírovým odpadem 

je pak mohou odvézt do sběrny druhotných suro-
vin spolu s odpady železa, novin a časopisů.

Tento sběr zavádíme zkušebně a věříme, že se 
osvědčí, i když budou muset občané tento papír 
zatím odvážet do sběrny sami.

Zatím nechceme stavět po obci kontejnery na 
papír,  protože  již  teď máme na některých mís-
tech mnoho kontejnerů na sklo. 

Pokud bude o  sběr papíru  zájem, možná  jej 
vyřešíme v budoucnu i společným svozem.
        Mgr. Herbert Pavera

Starou elektrotechniku můžete odložit 
do sběrných kontejnerů

Obec sice zajišťuje 5x ročně v rámci sběru velkoobjemového a nebezpečného odpadu sběr elektro-
technického materiálu a elektroniky, ale i mimo tyto sběrné dny můžete odevzdat starou elektrotech-
niku malých rozměrů (rádia, přehrávače, fény, apod.) do kontejneru umístěného v budově bývalého 
OÚ, nyní Dům obchodu a služeb, v přízemí vedle obchodu s textilem a galanterií. 
                                 Mgr. Herbert Pavera

Film o Bolaticích si již můžete koupit!

Pokud se Vám líbí dokumentární film o naší obci,můžete si ho zakoupit na OÚ Bola-
tice u paní E. Vitáskové  za cenu 100,- Kč/1 ks.
Film  představuje  naši  obec  od  její  historie  až  po  současnost  a  jiště  se  stane  vhodným 

dárkem pro Vaše přátele a známé.                         Mgr. Herbert Pavera



Žáci školy se zúčastnili podzimní mezinárodní výměny 

Ve dnech 22.- 30. září 2008 se 10 žáků ze sedmých ročníků z  
naší školy zúčastnilo tradiční podzimní mezinárodní výměny. 

Tentokrát  jsme  směřovali  do  polských  Rud,  stejně  jako  děti 
z našeho dalšího družebního města, Rensburgu. A jak se dětem na 
výměnném pobytu líbilo? Posuďte sami...

VÝMĚNA 2008
Letos v září  jsem se zúčastnila polsko-česko-

německé  výměny.  Jeli  jsme  do  Polska,  do  obce 
Rudy.  Odjížděli  jsme  22.  září.  Rozloučila  jsem 
se s rodiči a vyrazili jsme. Cestou jsme si v autě 
povídali o tom,  jaké to tam asi bude. V Rudách 
nás mile přivítali. Seznámili  jsme se s  rodinami 
a všichni jsme se ubytovali v rodinách.

Ráno byl sraz v 9 hodin ve škole. Vydali  jsme 
se  na  půldenní  procházku  po  Rudách,  pak  byl 
oběd ve školní jídelně. Po obědě jsme autobusem 
vyrazili na výlet do Ratiboře. Po prohlídce tohoto 
města jsme měli rozchod na nákupy. Po návratu 
jsme si zašli na pizzu.

Druhý den jsme se opět sešli ve škole. Byli jsme 
se podívat ve vyučovací hodině. Pak jsme začali 
pracovat na kronice. Po obědě jsme měli volno. 
Odpoledne pro nás připravili diskotéku, na které 
jsme se všichni blíže seznámili. Diskotéka skon-
čila po velkém protestu po deváté hodině a byla 
super!

Ve čtvrtek pro nás naplánovali celodenní výlet 
na středověký hrad. Na hradě jsme se učili různým 
rytířským dovednostem. Výlet se mi moc líbil.

Další  den  jsme  dopoledne  strávili  ve  škole 
a pokračovali jsme v práci na kronice. Hned po 
obědě se uskutečnil výlet do města Rybniku. Když 
jsme si prohlédli město, vyrazili jsme na náměstí, 
kde  si  každý  přišel  na  své.  Po  návratu  do  Rud 
jsme se domluvili, že si zajdeme do pizzerie.

V  sobotu  jsme  vyrazili  do  lesa.  První  zastáv-
kou byla rozhledna, ze které byl dobrý výhled 
široko daleko. Odtud jsme pokračovali zhléd-
nout pomníky hasičů, kteří zahynuli při tamním 
požáru v lese. Náš výlet skončil v dřevěném kos-
tele, o kterém  jsme se dozvěděli, že  jako  jediný 
při  požáru  neshořel.  Před  zpáteční  cestou  jsme 
si opekli klobásky, na kterých jsme si pochutnali. 
Sobotní odpoledne jsme pak strávili v rodinách.

V  neděli  jsme  vyrazili  do  solných  dolů  do 
Veličky a do města Krakov, ve kterém jsme strávili 
dva moc krásné dny a užili si spoustu zábavy. Do 
Rud jsme se vrátili v pondělí večer.
Poslední den výměny jsme se opět setkali ve škole 
a ukončili práci na kronice. Po obědě jsme se byli 
svézt  úzkokolejkou,  která  byla  super!  Na  závěr 
nemohla chybět diskotéka, která neměla chybu. 
A pak už bylo jen LOUČENÍ…. ☹ ☹ ☹
Všichni byli  z  výměny nadšení a myslím si,  že si 
s sebou přivezli spoustu krásných zážitků ☺.
                                  
                                    Markéta Nawrathová, 7.B

VÝMĚNA 2008
A  je  to  tady!  Scházíme  se  u  autobusového 

nádraží,  protože  jedeme  na  výměnu  do  Polska. 
Když jsme se všichni sešli, tak se vyrazilo. Cestou 
jsme měli  problém,  protože  cesta,  kterou  jsme 
měli jet, byla uzavřená, ale nakonec jsme dojeli.

Ve  škole  nás  už  čekaly  naše  dočasné  rodiny. 
Rozebrali si nás a za chvíli  jsme byli v domech. Vyspali  jsme se 
a ráno jsme jeli autobusem do školy. Tam nám dali rozvrh, co 
budeme  dělat  po  celou  výměnu.  S  Poláky  jsme  se  dorozuměli, 
ale  s Němci  to bylo horší. Museli  jsme se dorozumívat  rukama, 
nohama, jak to šlo. Byli jsme se podívat v kostele a pak následo-
vala prohlídka Rud. Musím uznat, že je to krásná obec. Měli jsme 
plno výletů.

Navštívili jsme například rozhlednu v lese a hroby dvou uhoře-

lých požárníků, kteří zachraňovali les při požáru. Jiný den jsme 
byli na hradě celém ze dřeva, kde žili  „středověcí  rytíři.“  Tam 
pro nás měli připravené různé hry    a soutěže. Těch se zúčastnili 
i učitelé. Pořádně jsme si to užili. Nejvíc se mi však líbily solné 

jeskyně. Nejdřív jsme sešli po schodech dolů a poté následovala 
prohlídka. No prostě NÁDHERA. Viděli jsme, jak se dříve těžila 
sůl. Celodenní výlet skončil ubytováním v hostelu v Krakově. Dal-
šího dne následovala prohlídka hradu v Krakově a katedrály. 

Po celou dobu pobytu jsme psali kroniku o svých zážitcích. 
A najednou byl konec. Týden uběhl jako voda a přišlo loučení, 
které se neobešlo bez slz…
                                                            Martina Ševčíková, 7. B

VÝMĚNA 2008
V  pondělí  22.  září  jsme  odjeli  na  polsko-česko-německou 

výměnu. Tentokrát se vyrazilo do Polska. Cestou jsme měli velké 
obavy, protože jsme jeli do cizího prostředí, k cizím lidem. Když 

jsme  dorazili  do  Rud,  rozdělili  nás  do  rodin, 
k přibližně stejně starým dětem. Výměna trvala 
9  dnů.  Do  Rud  také  dorazily  německé  děti 
z Rendsburgu.

Druhého  dne,  když  jsme  se  všichni  sešli 
ve škole, z nás strach spadl. Během 9-ti dnů 
v Polsku jsme se taky byli podívat na mnoha 
zajímavých místech. Byli  jsme v Ratiboři, kde 
jsme si mohli koupit spoustu zajímavých věcí, 
v Rybniku, na dva dny v Krakově, kde jsme pře-
spali v hostelu. Moc se nám tam líbilo.

A hlavně jsme byli v Rudách. Během všech 
dnů jsme psali kroniku, také jsme se byli svézt 
na úzkokolejce, dvakrát jsme měli super dis-
kotéku. Ještě abych nezapomněl, moc se nám 
taky líbilo v solných dolech ve Veličce. Po krás-
ných devíti dnech  nadešel den odjezdu. Moc 
jsme tam chtěli zůstat a vůbec se nám nechtělo 
domů. V úterý vpodvečer pro nás přijeli rodiče. 
Po dlouhém loučení jsme všichni dostali hrnek  
s  fotkou  nás  všech  z  Byczyny,  z  rytířského 
hradu. Ještě jednou jsme se všichni rozloučili 
a strašně neradi jsme odjeli domů.
                                         Jakub Josefus, 7. B

VÝMĚNA 2008
Ve škole máme už několik let tradici, že jez-

díme na výměnný pobyt do Polska a Německa. 
Letos  se  tento  pobyt  konal  v  Polsku,  v  naší 
družební obci Rudy. O výměnu byl  letos velký 
zájem a  já  jsem měla  to  štěstí,  že  jsem byla 
vybrána mezi 10 dětí, které se tohoto pobytu 
zúčastnily. Celým pobytem nás provázely p. uč. 
Franková a p. uč. Pašková. Pobyt trval 9 dnů, 
22. 9.- 30. 9. 2008.

Výměny  v  Polsku  se  zúčastnily  i  další  děti 
z družebního města Rendsburg z Německa. Do 
Polska jsme odjížděli v pondělí podvečer. Když 
jsme se rozloučili s rodiči, nasedli jsme do aut 
a rozjeli se směrem k polským hranicím. Měli 
jsme trochu obavy, protože jsme jeli úplně do 
jiného prostředí, k neznámým lidem. Byli jsme 
rozděleni jednotlivě do rodin s věkově stejně 
starými dětmi.

Netrvalo  dlouho  a  po  přivítání  už  jsme  se 
docela s našimi kamarády spřátelili a odjeli 
s nimi do rodin. Během devíti dnů jsme poznali 
mnoho zajímavých míst a mnoho kamarádů, se 
kterými  jsme  se  nenudili.  Uspořádali  pro  nás 
krásný výlet do Krakova, kde jsme dokonce 
i  jednu  noc  přespali.  Dále  jsme  se  podívali 
do  Ratiboře  i  Rybnika,  kde  se mi moc  líbilo. 
Cestou  do  Krakova  jsme  se  také  zastavili  ve 
známých solných dolech ve Veličce.

Samozřejmě  jsme  byli  zvědavi  na  jejich 
školu, a proto jsme se také byli podívat na 
jejich  vyučování.  Ve  skupinách  jsme  vytvářeli 
během  pobytu  3  kroniky.  Jednu  si  nakonec 
vylosovali Němci,  jednu Poláci a  tu naši vylo-
sovanou můžete vidět ve škole.

Přátelství jsme navazovali pozvolna, plni 
obav, ale nakonec bylo naše loučení plné slz 

a nikomu se nechtělo zpět!!! Vytvořila se nová mezinárodní kama-
rádství.

Myslím, že jsme si pobytu všichni užili. Na nikoho z nich neza-
pomenu a už se moc těším, až naši kamarádi přijedou k nám do 
Bolatic.
                                                                  Jana Stuchlíková, 7. B



Informace o činnosti Slezsko německého svazu na Hlučínsku 
v Bolaticích (SNSH)

Činnost  tohoto  „Svazu“  měla  během  let-
ního  období  nejméně  dvě  tváře.  Naše 

činnost po kulturní stránce rozvíjení německé 
kultury v německém jazyce jsme absolvo-
vali  na  „Troppauer  Tage“  (Opavské  dny)                  
a „Hultschiner Tage“ (Hlučínské dny). V obou 
městech vystupoval náš Pěvecký smíšený sbor 
s repertoárem německých písní, které měly 
svůj ohlas. Pochopitelně k předvedení co 
nejlepšího  pěveckého  výkonu  patří  množství 
hodin nacvičování a letní období s dovolenými 
přináší i problémy s účastí. Vše však dopadlo 
ke spokojenosti.
Druhá  tvář naší  letní aktivity měla opačný 

charakter  ke  kulturní  práci.  Byla  to  práce 
fyzická a pořádně chlapská. Obecní úřad Bola-
tice svěřil rekonstrukci střechy našeho „Skan-
zenu“  právě  našemu  „Schlesisch  Deutscher 
Verband  im Hultschiner Ländchen“ a myslím 

si, že ke spokojenosti obou aktérů díla.
Ze střechy byla sundána stará eternitová 
krytina a při obnažení dřeva bylo hned vidět, 
že  těch oprav  nebude málo.  Z  půdního pro-
storu budovy byly doplněny i částí nosné kon-
strukce krovu, několik nových krokví a jeho 
deskové  zastřešení.  Novou  krytinou  se  stal 
dřevěný šindel, proto deskový podklad byl 
doplněn hranolky   a latěmi pro jeho uložení. 
Nezapomnělo  se  na  ochranný  nátěr  dřeva 
a  především  na  nátěr  už  přibitého  šindele 
impregnační barvou proti povětrnostním 
vlivům. Tyto práce začaly  23. 7. 2008 a skon-
čily 11. 8. 2008 a vedl je zkušený tesař Vilém 
Fojtík (1933) s dalšími tesaři Maxem Slivkou 
(1930)  a  Adolfem  Miketou  (1933).  Ke  kaž-
dému  tomuto  tesaři  –  „meistrovi“ patří  vždy 
„pracanti“ a nebylo jich málo. 
Zde  jsou:  Königová  Annemarie,  Hoferek  Josef 

(1935)  D.  Benešov,  Moravec  Beno  (1936),  Dihel 
Gerhard  (1937)  Šena  Josef  (1937),  Kupka  Karel 
(1938), Blokesch Siegfried (1940), Gwosdzik Siegf-
ried (1940), Vodák Karel (1947) a Fus Max (1947).
Protože  tento  Bolatický  zpravodaj  má  hod-

notu i při uchování historie obce, proto uvádím 
jména pracovníků tohoto díla i s ročníkem 
narození, aby si toho všimli ti bolatičtí mladí, 
jak ti staří dovedou přiložit ruku k dílu v proin-
vestované hodnotě cca 150 000,- Kč a v letních 
horkách odpracovat maličko přes 600 hodin 
práce.

Konec léta 2008 znovu svedl členy Pěvec-
kého smíšeného sboru na nácvik programu pro 
„Grossveranstaltung“ v Praze ve dnech 27. – 28. 
9. 2008. Je to setkání všech „Svazů“ německé 
menšiny  v  naší  republice.  Těch  „Svazů“  není 
málo, v Čechách jich je 9, na Moravě 5 a ve Slez-
sku 8, z toho na Hlučínsku   5. Naše předvedení 

německých písní bylo doplněno tříčlennou 
skupinou mládeže  z  bolatického  německého 
JUKONu    hrou  „Faust“  od  J.  W.  Goethe. 
Hosty  letošního  pražského  dění  byli  i  „Bund 
Lausitzer  Sorben  –  DOMOWINA  aus  Bautzen 
neboli Lužičtí Srbové – Domovina z Chotěbuzi 
v  Německu.  Pro  ty,  kterým  se  nezdá  činnost 
takových spolků v naší republice, uvádím jen, 
že  své  pozdravné  projevy  uvádějí  i  zástupci 
naší vlády.
Autobus  řízený  naším  bolatickým  panem  J. 
Řehánkem nejen odvezl tam, ale i přivezl zpět 
29  bolatických  členů  a  10  členů  „Svazu“  ze 
Štěpánkovic.
Uvedené  aktivity  SNSH  v  Bolaticích  z  léta 
a začátku podzimu 2008 už spějí k dalším, k 
Vánocům,  kdy  bude  předveden  vánoční  pro-
gram v jazyce našich předků či prapředků.
Informace podává Gerhard Dihel – SNSH Bolatice

S písničkou po hlučínském kraji 
je název projektu, který proběhl koncem září ve třídě 2.B.  Hlavním cílem projektu bylo seznámit žáky s dřívějšími způsoby bydlení a obživy obyvatel Hlučínska, s lidovým nářečím, zvyky, tanci 

a písněmi, které jsou pro tento kraj typické. Zakončení projektu proběhlo v tělocvičně formou vystoupení pro rodiče, kde žáci předvedli, co se za uplynulých deset dnů naučili. Po vystoupení si 
mohli rodiče prohlédnout výrobky dětí, které v průběhu projektu vznikaly.
Projekt vytvořila Bohumila Ballarinová (studentka Pedagogické fakulty Ostravské univerzity) ve spolupráci s třídní učitelkou Mgr. Markétou Wránovou.

                                            Mgr. Dagmar Tielová



Římskokatolická farnost Bolatice

Co nás čeká…
• Od úterý 29. října platí zimní pořad bohoslužeb, 
tzn.  že  večerní  mše  sv.  budou  v  17,00  a  úřední 
hodiny v úterý a čtvrtek od 15,00 do 16,00 hod.
• Na slavnost Všech Svatých 1.  listopadu budou 
mše svaté v 9,00 a ve 14,30 hod., po odpolední mši 
svaté  bude dušičková pobožnost se zastaveními na 
starém hřbitově a na novém hřbitově. Večerní mše 
svatá (v 17,00 hod.) pak nebude. 
• 2.listopadu v den Vzpomínky na všechny věrné 
zemřelé, budou mše sv. jako obvykle o nedělích, 
tedy: v 7,00, v 10,00 a ve 14,30 hod. V oba  tyto 
dny    je  možné  získat  plnomocné  odpustky  pro 
zemřelé návštěvou kteréhokoliv kostela a splně-
ním  tří  obvyklých  podmínek  (sv.  zpověď  –  být  ve 
stavu milosti posvěcující, sv. přijímání a modlitba 
na úmysl sv. Otce) a modlitbou Otče náš a vyznání 
víry.
•  O  slavnosti  Všech  svatých  a  v  den  Vzpomínky 

všech věrných zemřelých se nebude zpovídat. 
• Ve dnech 1. až 8. listopadu je možné získat po 
splnění tří obvyklých podmínek denně plnomocné 
odpustky, přivlastněné pouze duším v očistci, 
navštíví-li někdo hřbitov a pomodlí se tam, třeba 
jen v duchu, za zemřelé. Denně je možné získat jen 
jeden odpustek.
• Od  7.  do  15.  listopadu  nebude  fungovat  farní 
kancelář. 
•  Ve  33.  neděli  v  mezidobí,  tj.  16.  listopadu, 
budeme v naší farnosti  slavit výročí posvěcení kos-
tela (bolatický krmáš). Mše sv. budou jako obvykle 
v neděli. 
• V sobotu 29. listopadu – poslední den církevního 
roku – budeme již tradičně  mít možnost  uplést si 
vlastní adventní věnec. Stejně  jako  jiné  roky bude 
tato akce probíhat v sále hasičárny a to od 13,00 
hod. do večerní mše sv., která začíná v 17,00 hod. 
a během  které adventní věnce budou požehnány. 
Touto  bohoslužbou  zahájíme  dobu  adventní,  tedy 
čas duchovní přípravy na slavnost Narození Páně. 
• Po celou dobu adventní budou v úterý,  středu, 
čtvrtek a pátek rorátní mše svaté s adventní soutěží 
pro děti v 6:30hod. Večerní mše svaté nebudou.
• V pátek 5. prosince bude mikulášská mše svatá 
v 17,00 hod. (ranní mše svatá není!) a po ní bude 
následovat besídka pro děti naší farnosti.
• V pondělí 8. prosince na slavnost Panny Marie 
počaté bez poskvrny prvotního hříchu bude slavná 
mše svatá jen v 17,00 hod.  
• V sobotu 20. prosince, u příležitosti 758. výročí 
první  písemné zmínky o obci Bolatice, bude slou-
žena  v 17,00 hod.  mše svatá za obec a její oby-
vatelé. 

•Předvánoční  zpovídání  bude  umožněno  ve 
dnech:
16. 12.   14,00 – 17,00 hod.
17. 12.       6,00 –  6,25    hod. a 7,00 – 10,00 hod.            
18. 12.   14,00 – 17,00 hod.
19. 12.   14,00 – 19,00 hod.
20. 12.   14,00 – 16,45 hod.
21. 12.     6,30  -  6,55 hod.
23. 12.   14,00 – 17,00 hod.
Na Štědrý den a o vánočních svátcích se zpovídat 
nebude.
• na Štědrý den budou mše svaté ve 14,30 hod. 
sloužená mše sv. z Vigilie Narození Páně - pro rodiny 
s dětmi spojená s obřadem otevírání Betléma, ve 
24,00 hod. bude půlnoční mše svatá, kterou bude 
provázet zpěv chrámového sboru. 
•  Ve  čtvrtek  25.prosince  –  slavnost  Narození 
Ježíše Krista, budou  mše svaté v 7,00, 10,00 a ve 
14,30 hod; v 15,15 hod. budou slavnostní nešpory 
se svátostným požehnáním.
• V pátek 26. prosince,  na  svátek sv. Štěpána - 
prvomučedníka, budou  mše sv. v 7,00 a v 10,00 
hod. Odpolední mše svatá nebude. 
• V neděli  28. prosince budeme prožívat slavnost 
sv. Rodiny  Ježíše, Marie a  Josefa, mše svaté  jako 
obvykle v neděli. 
• V pondělí a úterý (29. 12. a 30. 12.) nebudou 
bohoslužby.
•  Mše  svatá  na  poděkování  za  uplynulý  rok, 
během které bude podána výroční zpráva o životě 
a  hospodaření  farnosti,  bude  ve  středu  31.  pro-
since v 16,00 hod.
             
P. ThLic. Mgr. Przemysław A. Traczyk, farář

FARNÍ 
TÁBOR 2008
V měsíci srpnu se téměř 40 dětí naší farnosti zúčast-
nilo farního tábora konaného již potřetí v Sobotíně. 
Doprovod jim dělalo 11 vedoucích vč. kuchařek. Po 
prvotních  obtížích  jsme  si  začali  užívat  krásných 
10 dnů a v přítomnosti Asterixe a Obelixe jsme se 
báječně bavili.
Za to, že jsme mohli tyto dny tak krásně prožít, chci 
poděkovat především výborné partě vedoucích, 
letos i nově s instruktory, kteří opravdu nenechali 
nikoho na pochybách, že  přípravě tábora věnovali 
vše.  Samozřejmě  k  tomu  připojuji  i  poděkování 
kuchařkám, které dennodenně sytily  50 hladových 
krků a já myslím, že budu mluvit za všechny, když 
řeknu: „Všem nám chutnalo“.
Můj velký dík patří všem sponzorům, kteří přispěli 
na provoz tábora, a tak nám dopřáli si té zábavy 
užít o něco víc a bez starostí. Děkuji  tedy  firmám 
Klemens,  Dajpp,  Lanex  a.s.,  Azpek,  farma  Kouty 
(pan  Kocián),  panu  Miroslavu  Monsbergerovi, 
panu Alfredu Feilhauerovi, paní Alžbětě Kramářové 
a všem ostatním a rodičům, kteří přispěli do spo-
lečné  kuchyně.  Děkuji moc,  zvláště  jménem  dětí, 
neb bez Vás by tábor třeba ani neproběhl.
Poděkovat chci také o. Przemkovi, který nás navští-
vil,  povzbudil  a  odsloužil  mši  svatou  pod  širým 
nebem. 
Už teď se těšíme na další rok a věřím, že nás dobrá 
nálada a nápady jen tak neopustí☺.
                 Hl.vedoucí - Patrik Vehovský

Sbor dobrovolných 
hasičů Borová

Zdravíme všechny občany naší krásné obce. 
Sezóna  v  hasičském  sportu  již  skončila 

a stejně jako  v ostatních sborech i my připra-
vujeme techniku na zimu. Provádí se nezbytná 
údržba  a opravy. Připravujeme se na vyhodnocení 
tohoto roku na výroční valné hromadě v prosinci.
Vraťme  se  ale  ještě  ke  krajskému  kolu  sou-
těže  v  hasičském  sportu  ve  Frýdku  Místku 
16.8.2008,  na  kterém  startovalo  i  naše 
ženské  družstvo.  Celá  soutěž  byla  pozna-
menána velmi deštivým studeným počasím 
a slabším organizačním zajištěním. Organizá-
toři uvažovali, zdali má smysl v takovém dešti 
soutěžit,  jestli nebude  lepší svolat soutěž na 
jiný termín. Po poradě všech týmů bylo nako-
nec rozhodnuto, že se uskuteční útoky a pak 
se rozhodne, co dál.    V průběhu útoků však 
přestalo  pršet.  V  útoku  vyhrály  Hněvošice 
časem 28 s, Borovská děvčata byla až čtvrtá 
časem 33 s. Po další poradě, kdy  jsme měli 
na výběr buď štafety nebo stovky, se rozhodlo, 
že se poběží jenom štafety. Byla tak vypuštěna 
nejatraktivnější disciplína pro diváky a naše 
silná zbraň - běh na 100 metrů překážek.
Naše  štafeta  ve  složení  Lenka  Jurášková, 

Zuzana Mrovcová, Kristina Juretzková a Mag-
daléna Krayzlová podaly fantastický výkon 
a  dosáhly  vynikajícího  času  67  s  a  obsadily 
v  této  disciplíně  1.  místo  před  Hněvošicemi 
s časem 69 s. Škoda, že se něběžely stovky, 
určitě by si naše děvčata celkově polepšila.         
V konečném hodnocení po sečtení bodů zvítě-
zily Hněvošice a na 2.místě se umístila Borová. 
Postup  na Mistrovství  ČR  nám  tak  unikl  jen 
o vlásek. I tak blahopřejeme našim děvčatům 
k velmi pěknému  2. místu v kraji.
            Za SDH Borová: 
            Eliška Šimoníková a Ing.Rudolf Stavař

HASIČI A SLUŽBA 
V BOLATICÍCH

Službu  v  jednotce  sboru  dobrovolných 
hasičů obce (dále jen "SDH obce") vyko-

návají členové, zpravidla na základě dob-
rovolnosti.  Vlastní  výkon  služby  se  zpravidla 
omezuje na činnost při provádění záchranných 
a likvidačních prací.
Zvláštní  význam  mají  jednotky  SDH  obcí 

zařazené  do  kategorie  JPO  II.  Tato  jednotka 
je v obci Bolatice. U této jednotky se předpo-
kládá postupná poloprofesionalizace jejich 
členů. K zajištění včasného výjezdu jednotky, 
s ohledem na časové limity pro dojezd jed-
notky  na  místo  zásahu,  se  předpokládá,  že 
nejméně 12  jejich členů bude střídavě určo-
váno do pohotovosti v místě bydliště za malou 
odměnu. Tito členové budou v pracovně práv-
ním  vztahu  k  obci,  resp.  HZS  kraje,  a  jejich 
pracovně právní vztah se bude řídit zákonem 
č.  65/1965  Sb.,  zákoníkem  práce,  ve  znění 
pozdějších předpisů.
Výkon  služby  je  organizován  na  3  směny 

označované  jako A, B, C o minimálním stavu 
4 členů na směnu - velitele, strojníka a dvou 
hasičů. Směny se zpravidla střídají buď pra-
videlně  po  dnech  nebo  v  týdenním  režimu 
výkonu služby na stanici jednotky a v nařízené 
pohotovosti v místě bydliště. Z celkové měsíční 
doby práce, sjednané na základě pracovního 
poměru, resp. dohody o pracovní činnosti, 
musí  být minimálně  5  hodin  čerpáno  v  sou-
vislé  době  výkonu  služby  na  stanici  jednotky 
při údržbě techniky a věcných prostředků nebo 
při odborné přípravě v obě zařazení do výjezdu 
jednotky.

Kdo by měl zájem stát se novým členem 
JSDHO, informace naleznete na 
www.hasicibolatice.cz.
        Za SDH Bolatice- Radek Slivka

ŘIDIČI POZOR!!!
Sbor dobrovolných hasičů Bolatice ve spolupráci s Obecním úřadem zve všechny řidiče 
na přednášku o novinkách v pravidlech silničního provozu, která se uskuteční:
KDY?  30. listopadu 2008,              V KOLIK?    Od 13,30 hod.
KDE?  Hasičská zbrojnice Bolatice,  KDO?           Policie ČR, lektoři autoškol
VSTUP:   ZDARMA
Tato akce je podporována grantem OÚ Bolatice 2008.  Za SDH Bolatice- Radek Slivka

Sběr starého šatstva se bude konat v prosinci
Obec Bolatice ve spolupráci s Diakonií Broumov

p o ř á d á  Humanitární sbírku
Věci, které pomáhají!
• Veškeré dámské, pánské, dětské oblečení z bavlněného materiálu – i poškozené (trička, košile, 
    mikiny, tepláky a teplákové soupravy, halenky, kalhoty, kimona)
• Lůžkoviny, ručníky, utěrky, látky – nejméně 1 m2 i poškozené!
• Zimní oblečení – je nepoškozené  bez fleků, děr, molů a rozbitých zipů (sportovní bundy, kabáty)
• Kožené nepoškozené věci (bundy, kabelky, peněženky, pásky)
• Nepoškozené záclony různých rozměrů, larysy, vlněné deky
• Plyšové hračky, spací pytle, knihy – nepoškozené
• Boty (pouze nové), přikrývky pouze péřové

VĚCI, KTERÉ OPRAVDU BRÁT NEMOHOU!
VŠE CO JE ŠPINAVÉ, MOKRÉ NEBO ZATUCHLÉ
• Svetry, silonové a dederonové oblečení
• Saka, uniformy, vatové kabáty, balonové a šusťákové kabáty
• Molitanové věci a jakékoliv odřezky
• Péřové bundy, vatované přikrývky, polštáře, stany, koberce, matrace
•Lyžařské potřeby (lyže, lyžařské boty, hůlky), poškozené a obnošené boty
• Nebezpečný odpad (lednice, televizory, sporáky, počítače)
• Veškerý nábytek (skříně, stoly, židle, postele, šicí stroje, ..) jízdní kola, lampy, lustry    
• Malé spotřebiče (žehličky, kávovary, topinkovače, varné konvice,...)
• Domácí potřeby (skleničky, talíře, hrnce,...), kufry, kočárky, školní potřeby

Sbírka se uskuteční: v sobotu 6. prosince 2008 v době od 900 do 1100  hod. 
v sále Kultrurního domu v Bolaticích
Upozornění:    Věci prosíme zabalené POUZE do igelitových pytlů 



Změna akcionářské struktury v LANEX a.s.

Vážené dámy a pánové, 
mnozí  z  Vás  patrně  zaregistrovali  z  tisku  či  z  

běžících informací, že v LANEX a.s. došlo ke změně 
akcionářské struktury. V souvislosti s tím se vyskytla 
řada nepřesností či spekulací a také není zmiňo-
vána podstatná část transakce – akvizice ve firmě 
SINGING  ROCK,  která  je  neoddělitelnou  součástí 
změny  akcionářské  struktury.  Chápeme,  že  zpráva 
byla  pro  mnohé  překvapením.  Bývalí  akcionáři 
LANEXU však sami od sebe neiniciovali tento krok, 
neprováděli výběr investora (při výběrovém řízení by 
se věci pochopitelně staly veřejně známými), ale 
byli osloveni konkrétním privátním fondem. V tako-
vých případech je zcela obvyklé, že jednání s kon-
krétním  partnerem/zájemcem  probíhá  důvěrně, 
neboť  do  poslední  chvíle může  jedna  nebo  druhá 
strana ze záměru odstoupit. Nicméně – z týdeníku 
Region  Opavsko  jsme  se  dočetli,  že  také  existuje 
obava  místních  občanů  o  budoucnost  firmy,  což 
v souvislosti s některými nedávnými negativními 
prohlášeními  a  tlaky  na  existenci  LANEXU  v  obci 
nás svým způsobem i potěšilo, až překvapilo. Chci 
Vás ujistit, že samotná změna majoritního vlastníka 
a jeho záměry  jsou čisté, podnikatelské ve smyslu 
snahy o rozvoj   a zvýšení hodnoty společnosti. Sku-
tečná rizika mohou přijít a přichází z finanční krize, 
poklesu růstu světového hospodářství, brutální 

konkurence či případných jiných vážných překážek 
fungování a další rozvoj společnosti.

Dne  26.  9.  2008  skutečně  došlo  ke  změně 
akcionářské struktury v LANEX a.s. Majoritní podíl 
získal český private equity fond ARX Equity Partners 
prostřednictvím svého  fondu BWA Czech, a.s. ARX 
působí v ČR již od roku 1996 a kromě Prahy má svá 
zastoupení v Budapešti, ve Varšavě a v Bukurešti. 
Strategií tohoto fondu je investování do společností 
s potenciálem rozvoje, podpora růstu a tím zvyšo-
vání hodnoty takových společností. Z nezávislých 
informací víme, že tento fond patří na českém trhu 
ke skupině fondů privátního kapitálu s nejvyšším 
kreditem a seriózností. Filozofií ARXU je nevyplácet 
dividendy či peněžní prostředky jinými způsoby, ale 
podporovat zhodnocení svého kapitálu. Z hlediska 
řízení společností nedochází ke změnám na mana-
žerských  pozicích,  zástupci  fondu  si  samozřejmě, 
jako  každý majoritní  akcionář,  vyhrazují  právo  na 
obsazení kontrolních pozic v dozorčí radě a na kon-
trolu  společnosti.  Veškeré  operativní  řízení,  jakož 
i předkládání strategických projektů,  ponechávají 
na managementu společnosti. Samozřejmě – jako 
každý akcionář - mají prioritní zájem na úspěšném 
rozvoji  společnosti. To však je zajisté logické oče-
kávání  každého  akcionáře  bez  ohledu  na  to,  zda 
se jedná o skupinu privátních osob  nebo seriozní 
investiční  fond  nebo  investora  z  branže  ať  už 
z Česka, nebo ze zahraničí. Úvahy,  jež se objevily 
v tisku o budoucím dalším prodeji firmy jinému 
akcionáři,  považuji  v  současné  době  za  naprosto 
předčasné a spekulativní. Existují fondy, které 
v  horizontu  5-7  let  skutečně  hledají  investora 
z branže – nadnárodního velkého hráče, který firmu 
převezme a začlení do své globální struktury. 

Vedle  toho  však  také  existují  fondy,  které  ve 

firmě zůstávají i delší dobu. V této chvíli je naprosto 
předčasné o tomto spekulovat. Ani jedna z variant 
však není na pořadu.

Stejným  dnem  (26.  září)  získal  ARX  100% 
podíl  v SINGING ROCK s.r.o.  Tato společnost byla 
založena v roce 1992 třemi společníky – příznivci 
horolezectví. Ti vybudovali firmu o 100 zaměstnan-
cích  a  obratu  130 mil.  Kč,  jejímž  programem  je 
výroba prostředků osobního zabezpečení, zejména 
postrojů, sportovních sedáků, ostatního vybavení 
pro horolezectví, ale také horolezeckých a static-
kých lan, dále rovněž školící a servisní činnost pro 
segment zabezpečení výškových prací. 

Za  dobu  své  existence  značka  SINGING  ROCK 
získala postavení respektované firmy, působící 
ve  45  zemích  světa.  Sortiment  SINGING  ROCKU 
se velmi dobře doplňuje s tou částí sortimentu 
LANEXu, která je určena pro outdoor – horolezectví, 
zabezpečení výškových prací. Pro tento segment 
LANEX  prakticky  vyrábí  pouze  svá  lana,  nicméně 
konkurence působí s celou šíří sortimentu, čímž má 
značnou  výhodu.  Jak  jistě  každý potvrdí,  ve  světě 
globální  konkurence  je  již  po  10  a  více  let  zcela 
běžné,  že  firmy  fúzují  (spojují  se), akvírují  (kupují 
se) do větších celků – to vše, aby lépe odolávaly 
konkurenci  a měly vyšší šanci přežít. V následují-
cích měsících bude připravována a provedena fúze 
obou společností, po jejímž dokončení a zápisu do 
rejstříku se nástupnickou společností stane LANEX 
a.s.  Jedním ze strategických záměrů  této akvizice 
je  využití  synergie  obou  společností  v  produkto-
vém portfoliu, v distribuční síti, ve vývoji, výrobě, 
nákupu atd. Na tomto byla založena filozofie fondu        
a také všech bývalých akcionářů LANEX a.s. při pří-
pravě projektu.

Dva z bývalých osmi akcionářů LANEXu zůstávají 

společně s majoritním akcionářem – investičním 
fondem, prostřednictvím částí svých podílů nadále 
v akcionářské struktuře holdingu.

Je  shodou  náhod,  že  z  časového  hlediska  byla 
transakce prodeje akcií dokončena v poněkud 
nepříznivé  době.  V  posledních  dvou  měsících 
se výrazně zkomplikovala situace na finančních 
trzích, hospodářská recese zasáhla nejen USA, ale 
zasahuje  celý  svět.  Finanční  krize  dopady do  hos-
podářství dokonce ještě znásobuje.  Management 
LANEXu  má  před  sebou  nesmírně  těžké  období, 
kdy nejen v naší branži, ale všeobecně téměř všude 
panuje extrémní nejistota – co bude dál, jak krize 
zasáhne  jednotlivé  podniky  a  obory.  Jsme  nuceni 
přijímat zásadní úsporná opatření v nákladech, 
všech finančních výdajích, abychom současnou 
a  nejbližší  budoucí  situaci  ustáli.  Doufám,  že  se 
nám to podaří a budeme patřit k těm firmám, které 
nejhorší  krizi  v  dosavadní  známé  historii  přežijí, 
abychom i v dalším období mohli působit tak jako 
vždy  v  minulosti:  jako  pevná  a  stabilizující  firma 
nejen  pro  Bolatice,  ale  z  hlediska  zaměstnanosti 
pro  celý mikroregion.  Firma,  která  se může  poch-
lubit skvělými produkty na úrovni špičkové světové 
konkurence, prodávající  v  téměř 50  zemích  světa. 
Firma, která v minulosti přispěla nemalými finanč-
ními prostředky k rozvoji obce - a také cítí podporu 
vedení  obce  a  občanů.  Ne  pro  finanční  výpomoc, 
ale hlavně proto, aby dále úspěšně působila jako 
onen přínosný stabilizující prvek v zaměstnanosti, 
ve všem, co  s tím souvisí. V té souvislosti -  pokud 
se společnosti bude dařit - není až tak podstatné, 
jaké je složení vlastnické struktury. 

S přáním příjemných podzimních dnů 
     
Rudolf Gregořica, předseda představenstva LANEX a.s.

Podzimní účtování zahrádkářů
Jak se kdo o zahradu po celý rok staral, tak také 
sklízel.  I  když  letošní  léto  nebylo  nejlepší,  tak 

bylo  ještě  dost  ovoce  i  zeleniny.    Byl  však  velký 
opad jablek, které byly napadeny obalečem jab-
lečným a to dvěma nálety. Tím, že byla mírná zima, 
tak byl první nálet brzo a ten druhý jsme nezachy-
tili. Další škody nadělali vosy a sršni, kteří vyžírali 
jablka tak, že zůstal jen jádřinec a slupka. Padané 
ovoce se dalo využít na mošty nebo ještě lepší pro-
táhnout přes trubky na kalvádos, abychom měli 
v zimních měsících čím vyhojit nachlazení.
Největším úkolem pro nás zahrádkáře bylo pořá-
dání  výstavy  spolu  s  domácími  kutily.  Jsem  pře-
svědčen, že jsme tento úkol zvládli, čemuž svědčí 
i poměrně pěkná návštěva z Bolatic, Borové, ale 
také ze sousedních vesnic v okolí. Pro příště by 
bylo záhodno udělat větší reklamu po okolních 
vesnicích, aby vyhlásili v místním rozhlase konání 
naší  výstavy.  Určitě  bychom  se  dočkali  větší 
návštěvnosti.

Ovoce  vystavovalo  26  zahrádkářů,  13  domá-
cích kutilů,  vystavovali své výrobky. Bylo opravdu 
co obdivovat, co naši občané dovedou vytvořit. 
U  ovoce  bylo  81  odrůd  jablek,  9  odrůd  hrušek 
a 2 odrůdy asijských hrušek. Nejvíce  vzorků měl 
jeden zahrádkář, a  to 50 odrůd  jablek a hrušek, 
další pak 29, pak se počet pohyboval okolo 15. 
Jeden měl také jednu odrůdu jablka. Přesto patří 
všem vřelý dík,  že donesli ovoce. Veliké poděko-
vání  patří  také  paní  Anežce  Sněhotové,  která 
se postarala o celou výzdobu. Ta se jí opravdu 
povedla.  Ještě  chci  poděkovat  také  panu  Erichu 
Viláškovi, že se zúčastnil naší výstavy a zpestřil ji 
včelkami a medem a hlavně poučením zájemcům 
o včelaření. Výstavu také v pondělí navštívily děti 
z  Mateřské  školky  v  Bolaticích  a  základní  školy. 
Z mateřské školky bylo 65 dětí a ze základní školy 
359  žáků plus učitelé a učitelky.  Veliké poděko-
vání patří  také   Obecnímu úřadu v Bolaticích za 

bezplatné zapůjčení sálu kulturního domu. Tuto 
pomoc  nám mnohé  okolní  vesnice  závidí.  Jsme 
velice  rádi,  že  se  tato  společná  výstava  velice 
dobře ujala a jsme přesvědčeni, že bude za dva 
roky pokračovat, a to ještě ve větším rozsahu než 
doposud. Máme mezi námi mnoho šikovných 
občanů, ale někteří nemají zájem své výtvory 
vystavovat, protože se bojí,  že se  jim něco zničí 
nebo ztratí.

Koncem října je také vhodná doba výsadby 
česneku na záhon, který byste měli mít při-
praven  alespoň      14  dnů  předem,  aby  se  zem 
řádně slehla. Pak česnek očistíme a namoříme 
SULKOU, necháme uschnout a zasadíme. Záhon 
před výsadbou můžeme také pohnojit a to Agro-
humem, který také my prodáváme. Je to výborné 
hnojivo, hlavně na zeleninu. Také je vhodná doba 
na výsadbu cibulovin a hlíznatých květin nebo 
všech  okrasných  stromků  a  keřů.  Když  budete 
stromky  a  keře  sázet  až  koncem  listopadu,  tak 
na jaře musíte pamatovat všechny zatlačit nebo 
zašlápnout a to proto, že tyto pozdě sázené rost-
liny  už  řádně  nezakoření  a  mráz  je  nadzvedne. 
Když je nezatlačíme, tak se ke kořenům dostane 
vzduch a tyto vám uschnou. Je třeba před zimou 
zakrátit růže a to na délku asi 50 cm a na jaře pak 
zakrátíme na dva až tři pupeny. 
Kdo bude vysazovat ovocné stromky, tak v říj-
novém  čísle  novin  „Zrcadlo  Hlučínska“,  které 
dostanete  koupit  za  3,-  Kč  ve  všech  obcho-
dech  v Bolaticích a na Borové,  doporučuji,    jak 
odrůdy, tak podnože, které byste si měli vysadit. 
Už v posledním čísle Zpravodaje  jsem vám radil 
i  některé  odrůdy  angreštu  a  podnože  u  jabloní, 
tak na to dbejte u nákupu stromků. Po opadu 
listů je také vhodná doba postřiku broskví proti 
kadeřavosti  listů. Můžeme použít buď KUPRIKOL, 
SILIT,  SULIKOL  a  další.  Na  jaře  pak  při  rašení 
pupenů musíme postřik opakovat, ale to vám zase 

připomenu v jarním čísle zpravodaje. Půdu nad 
kořeny nově vysazených rostlin po prolití vodou 
přikryjte  listím.  Nevyzrálé  výhony  růží  odstraňte 
až u  kořenového krčku, dlouhé  výhony  zakraťte. 
Všechny  jehličnany a stálezelené dřeviny prolijte 
vodou,  pokud  ovšem  není  říjen  deštivý.  Vyryjte 
hlízy  mečíků  a  jiřinek  a  se  stonkem  asi  10 cm 
dlouhým je nechte dobře proschnou a uložte do 
bezmrazé místnosti. 
Trávník naposledy posekejte, aby přes zimu nevy-
hníval. Postupně se sklízejí všechny stromy. Po 
sklizni ovoce hned vytřiďte a zvlášť ukládejte do 
lísek nebo beden.
Ukládejte  jen  plody  bezvadné.  Po  sklizni  mísy 
kolem stromů vyčistěte, mulčovací nástelku 
dejte do kompostu, mísy zryjte a zem přihrňte ke 
kmínkům. Všechny stromy a keře přihnojte kom-
postem nebo hnojem. Zahrada po sklizni má být 
čistá a upravená. Sklízejte všechny zeminy. Pokud 
jsou rajčata ještě zelená, nechte je dozrát v teplé 
místnosti. Zryjte všechny záhony, máte-li hnůj, 
část  jich  pohnojte.  K  růžím  nahrňte  kompost 
nebo okolní zeminu, abyste před mrazem chrá-
nili  místo  očkování  na  kořenovém  krčku.  Když 
potřebujete  zahradu  vápnit,  je  teď  vhodný  čas. 
Když  ale  použijete  hnůj,  nesmíte  vápnit.  Záhon 
s jahodníky pokryjte uleželým hnojem nebo aspoň 
spadaným listím.
Když  sázíte  stromky  tam,  kde  jsou  hryzci,  tak 
stromky  sázejte do králičího pletiva,  ale  tak,  že 
musíte pletivem zakrýt i horní část. Dále musíme 
udělat  alespoň  20 cm  límec  u  stromků.  Je  to 
proto, že v zimě hryzec jde pod sněhem a shora 
se dostane ke kořenům a tyto ohryze.
Připravte  zahrádku  na  zimu  a  odpočívejte,  ať 
máte dostatek síly pro příští jaro, kdy nám 
nastane jarní shon.

Erich Duxa – jednatel ZO ČZS Bolatice

Podzim v honitbě

Před námi jsou poslední dva měsíce roku, které 
budou z mysliveckého pohledu pracovní, ale 

zároveň i sváteční. Na nadcházející méně přízni-
vou část roku je již všude zakrmeno. V zásypech 
pro drobnou zvěř máme připraveny plevy, poskliz-
ňové zbytky a semena obilovin, v korýtkách pro 
srnčí zvěř jadrné krmivo, v jesličkách seno a ve 
slaniscích  kamennou  sůl.  V  malém  množství 
bude  po  honitbě  rozváženo  dužnaté  krmivo. 
Krmná zařízení budeme po celou zimu obcházet 
a  doplňovat,  aby  zvěř  nestrádala.  Svátečním  je 
nadcházející období z důvodu konání honů, 
které jsou vyvrcholením celoročního úsilí a sta-
rostí o drobnou zvěř. Zakončíme je na posledním 
z nich, v období vánočních svátků, slavnostní 
salvou na poděkování za uplynulý rok.

Vnímaví  pozorovatelé  přírody  mohou  nyní 
nacházet shozy srnčích parůžků. Není  to ovšem 
snadné,  neboť  bývají  zapadlé  v  lesním  hustém 
bylinném  podrostu.  Všimněte  si  také  přebar-
vování srnčí zvěře do méně výrazné hnědošedé 
srsti.  Ještě markantnější  je  to  u  lasice  hranos-
taje,  která  dostává  nádherný  hermelínový  koží-
šek. S končícím podzimem odlétá do teplejších 
krajin  poslední  tažné  ptactvo.  Příroda  se  ztiší, 
rybníky osiří a některé druhy zvěře se uloží k zim-
nímu spánku. Pokusme se ji nerušit!
    RNDr. Tomáš Řehánek, jednatel MS Křeménky



Drakiáda V polovině října proběhla na kopci „ Fusáku“ tradiční drakiáda pro všechny děti i jejich rodiče. 
Počasí akci přálo, bylo pěkně, mírně větrno, ideální počasí pro pouštění draků, dráčků, 

hvězd, netopýrů aj. krásně barevných papírových tvarů. Dospěláků s dětmi přišlo letos rekordně! 
Všichni jsme se výborně bavili a prožili hezké odpoledne.
Letos lítali draci nad Bolaticemi úplně všem! A z rodičů se tak na  chvíli staly zase děti. 
Sladkou odměnu jsme si všichni zasloužili. 
Díky  Vám  všem,  kteří  jste  na  letošní  drakiádu  přišli,  díky  rodině  Fusových,  která  ochotně 

každoročně, samozřejmě půjčuje svůj „kopec“ na tuto akci.
     Za rok se těšíme, AHOJ!                              Za mat.školu Eliška Hříbková a Magda Ratajová

Pozvánka na kulturní akce listopad, prosinec:
15. 11. – II. ročník benefiční akce (KD Bolatice) 
16. 11. – Zabijačka (skanzen lidových tradic Bolatice)
22. 11. – Krmášová zábava (KD Bolatice, pořadatel Klub seniorů)
27. 11. – Kino nejen pro seniory (kinosál Bolatice)
29. 11. – Setkání s podnikateli a s představiteli spolků
14. 12. – Vánoční besídka (KD Bolatice, pořadatel SNS)
20. 12. – Koledy ve skanzenu   Gabriela Bočková

Veselé malování 
Prázdniny utekly jako voda,  je tu nový školní 

rok a s ním spousta akcí nejen pro děti z 
mateřské školy.
„Veselému  malování“  v  září  počasí  moc 
nepřálo, sluníčko se na nás usmálo až 8.října. 
A jak se zpívá v jedné písničce  
„Malujeme na chodníky,na zeď, na vrata
Slunce, lidi, stromy, ptáky, zvířata.
Kdo chce ať se přidá, křídy máme dost,
Může s námi kreslit jen tak pro radost.“
A opravdu je to tak „Kdo chce, ať se přidá…..“-
Letos  se přidalo přes 120 dětí,  které byly  za 
krásné obrázky odměněny nejen sladkostmi, 
ale i diplomem „Veselé malování“.
Jen co děti dokreslily, už pro ně byla nachys-
taná další akce – koloběžkový závod.
Z dětí  se pro dnešek stali doslova „ piráti 

silnic“, jen s myšlenkou vyhrát. Ne každý však 

doma koloběžku má. Jak ale praví  jedno pří-
sloví „ fantazii se meze nekladou“, dnes se to 
určitě potvrdilo. Proto děti nebyly rozděleny do 
družstev jen podle věku, ale také podle stroje, 
který pro dnešní závod zvolily. Nejvíce bylo sice 
koloběžek, ale byly  i  děti  na  in-line bruslích, 
dokonce i na kolech.

Závod byl mnohdy velice vyrovnaný a občas 
se neobešel bez menších karambolů. Nakonec 
vše dobře dopadlo a to hlavně díky chráničům 
a přilbám. Každý do cíle pro svou zaslouženou 
sladkou odměnu přece jen dojel.
Na  závěr  chceme  poděkovat  všem  „malí-

řům“  za  krásné  obrázky,  „závodníkům“  za 
bezpečnou jízdu s větrem v zádech a rodičům 
za to, že si udělali čas a prožili se svými dětmi 
příjemné odpoledne.                                                         
Za mat.školu Lucie Lukovicsová a Lucie Baránková

Uskuteční se vzdělávací kurz pro maminky na 
mateřské dovolené?

Na  jaře uskutečnila obec Bolatice jako první ze všech obcí  a měst na Opavsku vzdělávací kurz pro dlou-
hodobě nezaměstnané spojený i s osmitýdenní praxí. Přestože si někteří myslí, že nebyl moc úspěšný  

(z 20 pozvaných nastoupilo 10 osob do vzdělávacího kurzu a do praxe  jen 5  lidí), ukázal kurz alespoň 
Úřadu práce v Opavě,že jsou lidé, kteří chtějí pracovat a kteří pracovat již nikdy nebudou. Podobný kurz se 
nyní naše obec Bolatice pokouší zorganizovat pro maminky s malými dětmi, aby si maminky zase zvykly na 
kolektiv, zopakovaly si základy práce na počítači a případně se naučily novinkám ve svém oboru.

Přestože  by  takový  kurz maminky  nejenom  u  nás  přivítaly,  úřad  práce  zatím  nemá  na  tyto  aktivity 
finanční prostředky. Snad se na jaře příštího roku situace s penězi zlepší a maminky se budou moci vzdě-
lávat a připravovat na nástup do zaměstnání.
                   Mgr. Herbert Pavera



Pro ulici Zahradní, Horní a část Nádražní je první sobota v září malou, ale velmi očekávanou slavností, 
na kterou se všichni od léta těší a připravují.
Letos se už  po čtvrté konalo „Posezení sousedů – Banhov“.
Rušno  tu  je  už  od  pátku,  kdy  se  stavějí  stoly,  lavice,  stany,  zajišťuje  výzdoba  a  soutěže  pro  děti 

i dospělé. Zapojeni jsou všichni – od dětí až po ty dříve narozené. V sobotu se line ulicí směs vůní z chys-
taných dobrot – hospodyňky připravují buchty, chlebíčky, pečiva sladká i slaná.Hospodáři zase pochoutky 
z ryb, domácí vína a ochutnávku ovoce v tekutém stavu. Každý chce své sousedy uctít a překvapit nějakou 
laskominou.

Letošní posezení  jsme obohatili sportovním a kulturním programem. Ženy v jednotném dresu s logem 
Banhov oběhly na znamení dobré vůle a sousedské svornosti s pochodněmi v ruce „banhovské kolečko“. 
Po trati je vítali sousedé u svých domovů s malým občerstvením. Na konci cesty pak byla zapálená vatra, 
která po celý večer hořela k nemalé radosti dětí a mladých. Taneční kreace na prajzskou písničku a nápa-
dité kostýmy rozesmály a roztleskaly všechny přítomné.

A pak se na celé odpoledne a večer sesedli všichni k bohatě prostřeným stolům, aby společně strávili 
příjemné chvíle  v dnešní uspěchané době plné stresu,  lidské závisti a  lhostejnosti.  Je pěkné sledovat 
v družném hovoru lidi různého věku a různých profesí. Můžeme z vlastní zkušenosti říct, že mezilidské 

vztahy na našich ulicích jsou příjemnější, lépe se známe, máme společné zážitky.
Ale aby se to vše mohlo uskutečnit, je třeba nadšených a obětavých lidí. Naše velké poděkování patří 

manželům Vitáskovým a Vehovským za nezištně poskytnutý prostor garáže pro zázemí celé akce,  rodině 
Josefa  Blokeše  za  prostor  zahrady,  přípravy  dresů  a  dobrot  mistra  kuchaře.  Rodině  Viliho  Baránka  za 
technické zázemí a plejádu úsměvných vyprávění. Rodině Jitky Cáblové za výzdobu a technickou pomoc 
a Rudovi Praskovi za krásný ohňostroj.Nejde jmenovat všechny, proto i ostatním patří náš upřímný dík za 
Váš čas, nadšení a um.

Letošní  akce  se obzvlášť  vydařila. O  to  větší  bylo překvapení,  když  za pár dní museli  někteří  z  jme-
novaných sousedů čelit anonymnímu udání na živnostenském úřadu za údajné obohacování se  při této      
a jiných akcích, které se tady konaly. Že tato stížnost je neoprávněná, není třeba dokazovat. Je smutné, že 
se někdo sníží k takovému činu, aniž se přesvědčí, jak náročné je takovou akci připravit.

Nás banhováky to sice pobouřilo, ale o to více stmelilo. Ukázalo se, že sounáležitost není jen slovo, ale 
i čin, kterému jsme byli ochotni dostát.
A na otázku: „Co dál?“
        Příští rok, první sobotu v září nashledanou.
                                                                                                            Banhováci

Posezení banhovských sousedů 

Historie hájovny KŘEMÉNKY 

V roku 1901 byla v lesíku Křeménky postavena dře-
věná hájovna, která měla sloužit pruskému císaři 

Vilému  II. k odpočinku a ke svačině po dobu konání 
honů. Císař Vilém však hájovnu málo využil. V okolí 
Bolatic měl dvě bažantnice. Velká se jmenovala Marx 
Fasamerie  a  byla  na  Albertovci.  Druhá  malá  byla 
v lesíku Křeménky, jihozápadně od Bolatic. 
Této malé bažantnice a její dřevěné hájovny později 
více používal pruský kníže Eduard Lichnovský, který 
měl  v  blízké  Chuchelné  zámeček  jako  letní  sídlo. 
Nyní je v tomto objektu rehabilitační ústav, kde se 
léčí nemoci pohybového ústrojí. Toto lékařské zaří-
zení je součástí rehabilitačního ústavu v Hrabyni, 
což je asi 15 km severozápadně od Ostravy.
Pruský kníže Eduard Lichnovský byl za svého mládí 
významným diplomatem německého Pruska v Anglii. 
Když skončila jeho diplomatická služba, odstěhoval 
se  do  Chuchelné,  krásné  vesnice  uprostřed  lesů, 
která je na polské hranici.
V  bolatickém  lesíku  už  stála  dřevěná  myslivna, 

postavená  v  roce  1901  Vilémem  II.  Hájovna  nyní 
patřila knížeti Eduardu Lichnovskému. Ten jí využil 
k tomu, aby mu a jeho hostům a přátelům slou-
žila při honech na bažanty. Sem byli  před  honem 
vypouštěni bažanti, kteří byli odchytáváni v širokém 
okolí  na  pozemcích,  které  patřily  Lichnovskému. 
Kníže zval na hony jen urozené lovce. Podle  vyprá-
vění starých účastníků honů, se kterými jsem po 
příchodu do Bolatic (v  r. 1945) mluvil,  to bylo 16 
loveckých  hostů,  kteří  měli  k  dispozici  Leibjägry 
a  lovecké  psy.  Bývalo  uloveno  až  1500  bažantích 
kohoutů a mnoho drobné zvěře, zajíců a divokých 
králíků. 
Potom nasedlo panstvo do kočárů a odjeli přes 
Bolatice  do  6 km  vzdálené  Chuchelné.  Před 
zámkem už  byl  připraven  výřad,  hořely  ohně  a  za 
slavnostních fanfár byl hon ukončen.        
Co  bylo  dále,  nevíme,  ale  bylo  veselo. Weidmans 
Heil! Lovu zdar!                   
                     Bohumil Složil

Foto: Jiří Hrbáč



Narození:
- počet od minulého vydání          12 
- počet od začátku roku            43
Manželství
- počet od minulého vydání    7
- Počet od začátku roku             31
Úmrtí
- počet od minulého vydání          4
- počet od začátku roku             23  
Jubilanti  (březen - duben)
98 let - 1, 94 let - 1, 85 let - 2,  80 let - 4,  75 let - 5
70 let - 8
              Marcela Bochňáková, matrikářka

Společenská kronika 

Pozvánka 
na zabijačku!
V  neděli  16.  listopadu  od  12,30  hodin  zveme 

všechny gurmány tradičních zabijačkových speci-
alit do bolatického skanzenu.

Připraveny budou jelita, jitrnice, tlačenky světlá 
a tmavá, sekaná, játrovka, podhrdlí s křenem, „prde-
lačka“, nedělní zabijačkový talíř a další dobroty.
Na řádné trávení po pravých zabijačkových lahůd-

kách si můžete dát slivovici, mandlovci, grog, svařák 
a jiná „zahřívadla“.
K dobré chuti, ale i k tanci a poslechu Vám opět 

zahraje kapela Veselá sedma.
Na všechny příznivce dobrého jídla a pití se těší pořa-
datelé!

Borovské hry 2008 

V sobotu  27.  září  se  sešli  na  hřišti  na  skládce  Borová  účast-
níci červnového zájezdu na Slovensko, aby si zavzpomínali na 

letošní Borovské hry. Uspořádala je obec Borová u Trnavy ve dnech 
27.  –  29.  8.  2008  a  naši  borci,  tentokrát  to  byli  Jarda Hafera, 
Božka Mrovcová, Míša, Magda a  Jirka Hluchníkovi  a  Jarek Král, 
za mohutného povzbuzování nás fanoušků v typických klubových 
dresech  (trička  s  kohoutem,  na  hlavě 
kohoutí  hřeben)  vybojovali  pěkné  3. 
místo. Vesnice Borová u Trnavy má nece-
lých 1 000 obyvatel, 2 obchody, školku, 
do školy vozí děti autobus do vedlejší 
vesnice,  pěkný  malý  kostel.  Uprostřed 
obce je fotbalové hřiště a kolem hodně 
stromů. Před pár desítkami let byly 

kolem vesnice vysázeny třešňové aleje. 
O nás se starali velice dobře, sešlo se nás tam ze 6 družeb-

ních vesnic asi 150 borováků. Příští Borovské hry slíbila uspořá-
dat obec Borovská Lada na Šumavě a už dneska se těšíme. 

Na našem setkání v září jsme našim reprezentantům podě-
kovali  a  jako  každý  rok  jsme  si  i my mezi  sebou  zasoutěžili, 

letos například v házení vidlí do 
dálky. Dobré pivo a pečené maso pak 
ukonejšilo i ty, kterým se nedařilo.

Tak  se  už  těšíme  na  příští  rok 
a připravujeme se na rok další, kdy 
připadne pořádání Borovských her na 
naši Borovou.

Za Borováky – Daniela Langrová

Vzpomínám - něco pro zasmání
Letošní dožínky byly zase moc pěkné a nápadité. Bylo se na 

co dívat a obdivovat. Mě mimo jiné moc zaujali dva jezdci 
na koních. Vzpomněla jsem si na dožínky asi před padesáti lety. 
Tehdy sedláci ozdobili své žebřiňáky (bylo jich opravdu více než 
letos), zapřáhli koně  a slavnostně vyjeli do průvodu. Traktory 
tehdy ještě nebyly. Těch jezdců bylo ale více než dva. Nevím, ale 
koho to byl nápad, že by do průvodu na koních měly jet i dívky. 
Los  padl  na mne  a mou  kamarádku  Brigitu.  Páni  sedláci 

Nandzik (Baron) a Kašný týden před dožínkami přišli k nám na 
koních, pak nás s kamarádkou na ně posadili a my jely směr 
Chuchelná. Byl to pro nás velký zážitek. Auta tehdy moc ještě 
nejezdila. Po celou cestu jsme ani  jedno auto nepotkaly, což 
asi bylo pro nás i velké štěstí.  Jenže, když už jsme vyjely z lesa 
a chtěly jet zpátky, tak nás koně neposlechli a my je neuměly 
zastavit  ani  obrátit  zpět.  Nejhorší  ale  bylo,  když  před  námi 
v   Chuchelné byla závora    „POZOR POLSKO“. Byla  to pro mě 
hrůza. Co teď?

Tak jsem seskočila z koně, uvázala ho u stromu, obrátila 
druhého koně i s kamarádkou, odvázala svého koně, šla 
k patníku a z něho jsem se dostala zpátky na koně. Jely jsme 

šťastné směr Bolatice. V Bolaticích koně sami před hospo-
dou zastavili, kde na ně už čekali jejich majitelé. Když jsme 
to jednou vyprávěla Richardu K., tak mi říkal, že jejich koně 
znali všechny hospody v celém okolí, jelikož se nejen z polí 
svážela  úroda,  ale  veškerý  stavební  materiál,  uhlí,  dřevo 
a podobně.
Když  nastal  den  „D“  dožínky  ,  tak  jsme  se  vystrojené 

dostavily na koních pod kostelem, kde byl průvod. No a zase 
hrůza. Když začala hrát hudba a bubeník praštil do bubnu, 
tak se můj kůň postavil na zadní a někdo řekl P. Nandzikovi, 
proč mi dal toho divokého koně. No to zase já jsem sesko-
čila z něho  a postavila se na „ZADNÍ“ a že nikam nejedu. Byl 
mi ale vyměněn kůň a já jsem celý průvod i s kamarádkou 
šťastně dojela. 
Co  na  závěr?  Když  dnešní mladí  budou  za  padesát  let 

vzpomínat,  budou  to mít  lehčí.  Vytáhnou  fotografie,  DVD, 
což za našich mladých let nebylo.
Ale nám přesto zbyly krásné vzpomínky. 
P.S.         Kdyby někdo měl nějaké fotografie z  té doby, moc 
ráda bych se na ně podívala.              Irena Šimečková

O činnosti 
klubu seniorů 

Bolatice
Klub  seniorů  v Bolaticích  vznikl  v únoru 2002  za přítomnosti 25 

osob. Během činnosti se počet zvyšoval až na nynějších 50 členů 
klubu. V průběhu těchto let se v klubu utvořila skupinka dobrovolných 
členek, které vystupují v rámci opavského okresu se svými písničkami 
a scénkami.

Scházíme se pravidelně poslední  středu v měsíci. Při  setkání  se 
pobavíme a zazpíváme si, někdy si pozveme zajímavé lidi mezi nás, 
jako  paní  Schlossárkovou  z  Hlučína  a  jiné.  V  zimních měsících  se 
scházíme v hasičárně a v létě v bolatickém skanzenu. Poslední dobou 
jezdíme i na společné zájezdy (navštívili  jsme již Karlovu Studánku, 
Jeseník,  Jiříkov, Luhačovice, Vizovice, Kotvrdovice, kde  jsme zhlédli 
vystoupení populární dvojice Evy a Vaška, zámek Plumlov, prostějov-
skou likérku, Hradec nad Moravicí, Kroměříž, arboretum, olomouckou 
Floru, Buchlovice).

Při akcích obecního úřadu naše členky přispívají do programu 
svým  vystoupením,  jako  při  květnovém  „Stavění  máje“  a  na  konci 
května „Kácení máje“, „Dožínky“ a jiné různé akce. Také se účastníme 
masopustního průvodu  v maskách. Každým  rokem pořádáme plesy 
pro naše členky, ale i pro širokou veřejnost naší obce.
Spolupracujeme s kluby seniorů v okolí, např. Chuchelná, Bobrovníky, 
Vrablovec.

Letos  22.  listopadu  pořádáme  „Krmášovou  zábavu“  pro  seni-
ory  naší  obce  Bolatice.  Uvítáme  hosty  i  z  okolí,  také  jsou  pozváni 
senioři  z  klubů,  se  kterými  spolupracujeme.  Rádi  se  také  sejdeme 
v předvánočním čase na mikulášském posezení v některé bolatické 
restauraci.
To je krátký výčet z činnosti našeho klubu.
                    Za Klub seniorů – Lucie Teuerová



Turisté z Bolatic informují
Matterhorn 2008

V srpnu 2008 se část turistů 
zúčastnila expedice do švý-

carských Alp na nejatraktivnější 
evropskou horu Matterhorn. 
Václav a Božka zdolali výšku 
4 000 m.n.m až k bivaku 
Solvay. Počasí a náročnost 
terénu nedovolila vyšší výstup. 
Okolí hory je také krásné a při 
treku se ukazují nádherné 
pohledy na okolní velikány. 
Po aklimatizačním přesunu 
jsme provedli ještě feratový 
výstup na horu Eismeer, která 
je v blízkosti hory Eiger, počasí 
nám opět moc nepřálo.

Pod Matterhornem

Vysoké Tatry 2008
26.9. 2008 se zúčastnilo celkem 12 turistů zájezdu do Vysokých Tater, část turistů byla ubytována na 
Zbojnické chatě ve Veľké Studené dolině a část na chatě u Zeleného plesa. Výstupy se prováděly po 
skupinách podle možností jednotlivců. Výstupy byly uskutečněny na  Slavkovskou vežu, pod Slavkovskou 
kopu, na Streleckou vežu, na Východní Vysokou, přechod přes Prielom na Poľský hrebeň a v okolí chaty. 
Počasí bylo překrásné a po předešlém vydatném sněžení byly túry jako po Alpských ledovcích. 

Výstup na Slavkovskou kopu

Cestou z Oder

Další akce - cyklo výjezd
24.8. 2008 se zúčastnilo 6 cyklistů výletu do areálu HEIpark Tošovice. Po vrších přes rozhlednu v Jakub-
čovicích jsme projeli Fulnekem a vyšlapali na tošovický kopec, kde je umístěna bobová dráha. 
Po občerstvení a prohlídce areálu jsme pokračovali oklikou na Hradec nad Moravicí a zpět domů.

Za Klub turistů Bolatice  Josef Blokeš

Klub hokejistů informuje

Vážení spoluobčané,
přestože venku ještě není to pravé počasí pro ryze zimní sporty, 5. ročník amatérské hokejové ligy je 

už pár  týdnů v plném proudu. Máme odehráno 6 kol a  zatím  jsme nepoznali hořkost porážky. O  takto 
úspěšném vstupu do soutěže se nám nikomu ani nezdálo. S přibývajícími zápasy nějaká porážka zcela jistě 
přijde. Věříme však, že nás jen zdravě nabudí do dalších bojů se zbývajícími soupeři.
V letošním ročníku se počet soutěžních mužstev AHL zvýšil na celkem 13 týmů. Přibyl nováček z Kozmic. 
Proto došlo i ke změnám v zápasovém systému. Od letošní sezóny se již  neutkají jednotlivé týmy třikrát 
navzájem mezi sebou. Hraje se pouze dvoukolově a poté se týmy na 1. – 7. místě utkají o vítězství v soutěži 
a týmy na 8. – 13. místě budou hrát o konečné umístění. 

Takže cílem číslo 1 je - probojovat se mezi elitní sedmičku! 
Znovu bych chtěl připomenout, že veškeré informace o AHL najdete na stránkách www.bulyarena.cz – odkaz 
AHL a samozřejmě jste kdykoli vítáni v ochozech Buly Arény.
                     Za kolektiv amatérských hokejistů z Bolatic:  Tomáš Boček

Charitativní akce v Bolaticích

Zveme Vás na 2. ročník charitativní akce na pod-
poru nadace prof. Vejdovského – zrakově posti-

žené  děti,  která  se  bude  konat  v  sobotu  15.  11. 
2008 od 16:00 hod.,  v Kulturním domě Bolatice 
pod záštitou spol. Miss Cosmetic.
Z programu:
- country skupina Matador
- mažoretky
- taneční skupina Taurus
- Burianky
- módní přehlídka z historie i současnosti
- občerstvení bude zajištěno
- ochutnávka nových produktů spol. Miss Cosmetic
Při vstupu Vás potěšíme malým dárečkem.
Přispět  můžete  také  zakoupením  obrázků,  které 
namalovaly děti ZŠ Bolatice.
Dobrovolné vstupné bude použito pro nadaci.
V  přestávce  budete  mít  možnost  vyzkoušet  si,  jak 
vnímají svět lidé se zrakovým handicapem.
Srdečně zveme Vás i Vaše přátele a těšíme se na 
Vaši návštěvu.         Společnost MISS Cosmetic



Hasičská sezóna 2008
Se začátkem podzimu je spojeno každoroční ukončení sezóny závodů v požárním sportu. V letoš-

ním  roce  zastupovali  obec  BOLATICE  dvě  družstva  našich mužů.  Obě  družstva  se  zúčastnila 
seriálu Moravskoslezský pohár. Družstvo BOLATICE A, se pak již 4. rokem zúčastnilo také celorepub-
likového seriálu VELKOPOPOVICKÝ KOZEL EXTRALIGA ČR v požárním útoku (dále jen extraliga).

Sezóna  začala  pro  naše  oba  týmy  již  1.  května  v Hlavnici,  kde  naši muži  obhajovali  vítězství 
z předchozích dvou ročníků soutěže. I když počasí soutěžícím nepřálo, našim mužům se podařilo 
obhájit putovní pohár již potřetí za sebou v řadě a vstoupit tak vítězstvím do letošní sezóny. 

Prioritou číslo jedna, byla pro naše A družstvo účast v extralize. Také v tomto roce se skládala 
extraliga ze 14 závodů pořádaných po celém území ČR. Letošní již 13. ročník vypuknul 31. května 
v Letohradu-Kunčicích na Ústecko-Orlicku. Po  loňském historickém 4. místu v  této soutěži,  jsme 
chtěli i v letošním ročníku bojovat  o příčky nejvyšší. Bohužel důležitý úvod seriálu našim klukům 
nevyšel, když se  jim nepodařilo bodovat na prvním, ale také  i na druhém závodu, který se konal 
v Úhercích na Plzeňsku. První body přivezli Bolatičtí z dalšího kola, které proběhlo v Bašnicích (okres 
Jíčín) za 10. příčku. Následovala dvě kola na Přerovsku, ale i tam se našim klukům lepila smůla 
na paty a skončily na nebodovaných místech. Štěstí se konečně usmálo na nás na Vysočině, kde 
proběhly 4 kola seriálu. Naši muži skončili ve Lhotkách na 10. místě, v Petrovicích na vynikajícím  2. 
místě a o body si řekli svým výkonem také v Květinově za 8. a v Sedlejově za 7. místo. Poté se pře-
sunula extraliga na Moravu. Téměř domácího prostředí se podařilo využít družstvu Bolatic v Ostravě-
Pustkovci, kde se umístili na krásném 5. místě. Body za 6. místo nám vybojovali Bolatičtí také na 
Zlínsku v Pravčicích. Celý seriál vyvrcholil poslední srpnovou sobotu v krásném prostředí v Plumlově 
(okr.Prostějov). O vítězi extraligy bylo  již  rozhodnuto a stal  se  jím celek z Nevcehle  (okr.Jihlava). 
V napínavé podívané bojovalo nakonec lépe družstvo ze Lhenic (okr. Teplice), které skončilo celkově 
na druhé příčce před domácím Plumlovem. Naši kluci obsadili v Plumlově 9. místo a v celkovém 
pořadí celého seriálu obsadili 10. místo.

Nyní se vraťme k druhému seriálu soutěží a to Moravskoslezskému poháru, kterého se zúčastnila 
obě naše družstva.  Letos  již do 5.  ročníku Moravskoslezského poháru bylo  zařazeno 14 soutěží, 
z nichž 2 probíhali souběžně s extraligou. Celý seriál byl odstartován  poslední květnovou neděli na 
Svobodě. Všichni jsme napjatě očekávali, jak se vydaří vstup do poháru našim mužům, kteří jsou 4 
násobnými držiteli této trofeje. Zde nám udělalo radost především družstvo B týmu, když skončilo 
na 3. místě a vyšel mu tak vstup do soutěže lépe, než našemu A týmu, který se musel smířit s 5. 
místem. B  tým potvrdil  svou připravenost  také  v  následujícím kole pořádaném hasiči  z Milosto-
vic, když opět bodoval na 3. místě. Naše A družstvo se vyrovnalo se špatným vstupem do seriálu 
a  v  následujících kolech  se mu podařilo  celkem 4  x  zvítězit  (v Bolaticích, Služovicích,  Pustkovci 
a Oldřišově) 3 x  se umístilo na 3. místě (Mladecko, Velké Hoštice, Chlebičov) 1x na 7.místě, 1x na 
8.místě, 1x na 9. a 2 x  nebodovalo. Závěrečné kolo proběhlo za pěkného počasí ve Vávrovicích, kde 
po soutěži následovalo vyhodnocení celého seriálu. V celkovém hodnocení jsme si letos vybojovali 
„až“ druhou příčku, před prvními Neplachovicemi a třetím Pustkovcem. Bolatičtí tak po čtyřletém 
kralování předali pohár do Neplachovic. V letošním roce nám udělal radost také B tým který skončil 
na celkovém 6. místě. Nejlepších výsledků dosáhli kluci v Michálkovicích (2. místo), v Hněvošicích, 
v Milostovicích a na Svobodě (3.místo).

Naše družstva se  výborně prezentovala  také na pohárových soutěžích kde se podařilo  zvítězit 
A týmu v Rohově    a Strahovicích  a B týmu v Bohuslavicích a v Plesné. 

Závěrem bych rád poděkoval všem členům soutěžních družstev pod vedením pana Marka Češky 
a Michala Nevřely a také  všem, kteří  byli jakkoliv nápomocni při dobré reprezentaci obce Bola-
tice.                                      Ing. Stanislav Pašek

Žákyně ZŠ v Bolaticích jsou 
mistryněmi  České republiky ve voltiži 

Voltižní družstvo JK Albertovec

Již v některém z minulých vydání zpravodaje jsem informovala o úspěších voltižního družstva juni-orek z JK Hřebčína Albertovec, ve kterém závodí Kateřina Kocurová (2.A) a Veronika Nováková 
(6.A).  Obě jsou žákyněmi  ZŠ v Bolaticích.

Jejich úspěšná závodní sezóna pokračuje i v letošním roce. Cílem byla nominace na Mistrovství 
Evropy juniorů, které se spolu s Mistrovstvím světa seniorů konalo o letních prázdninách v Brně. 
Albertovským  juniorkám se náročnou nominaci na závodech v ČR a na mezinárodních závodech 
na Slovensku a v Rakousku  podařilo zvládnout. Poté je čekal neméně náročný a intenzivní trénink 
spolu s dopilováním cviků povinné i volné sestavy, příjemná příprava závodních dresů, reprezentač-
ního oblečení a přesun celé reprezentace do Brna. 

Albertovská  juniorská skupina spolu s koněm Davidem se v Brně na start šampionátu posta-
vila vůbec poprvé, a zatímco u jiných juniorských skupin byl věkový průměr cvičenců 16 let, naše 
skupina měla věkový průměr nejnižší, a to 12,2 let. Holky přesto zabojovaly a po povinné sestavě 
děvčata obsadila 9. příčku. Ve volné sestavě se však projevila značná nervozita a děvčatům uštěd-
řila pád a to jak na zem, tak na 10. místo. Naštěstí se nic nestalo, děvčata i rodiče infarktový stav 
zvládli a v poslední finálové jízdě celá skupina ukázala, jaké jsou bojovnice, předvedly perfektní 
jízdu a vrátily se celkově na 9. příčku Mistrovství Evropy juniorů.

Letošní  voltižní  sezóna  končila bojem o  titul Mistra České  republiky  ve  voltiži,  který  probíhal 
poslední  záříjový  víkend  v  Chomutově.  A  boj  to  byl  do  poslední  chvilky,  velice  napjatý,  náročný 
a vyrovnaný. Děvčata z JK Albertovec však zvítězila a stala se v konkurenci sedmi družstev mis-
tryněmi České republiky ve voltiži. Spolu s Kateřinou Kocurovou a Veronikou Novákovou tvořily 
vítězné družstvo Nikol Mikysková, Bára Komárková, Zuzana Lyková (všechny z Dolního Benešova) 
a Kateřina Grygarová z Opavy. Koně Davida na všech závodech lonžuje Ladislav Menšík. Trenérkou 
je Andrea Švanová. Albertovský voltižní kůň David byl vyhlášen nejlepším skupinovým koněm České 
republiky. A že je JK Albertovec líhní voltižních talentů,  dokládá skutečnost, že výše uvedená Bára 
Komárková  se  stala  juniorskou mistryní  České  republiky  také  v  jednotlivcích  a Nikol Mikysková 
skončila hned za ní na druhém místě.
     Nezbývá mi nic jiného než holkám popřát hodně úspěchů do dalších sezón. Jejich velikým snem 
je účast na Světových jezdeckých hrách, které se konají v roce 2010 v Kentucky.    
                     Ing. Hana Nováková

Kateřina Kocurová na cválajícím koni Veronika Nováková na cválajícím koni

Klub turistů Bolatice

Když se plánovalo, kam vyrazíme na svátek sv. Václava, zvažovali jsme, zda Roháče s ubytováním 
na Zverovce, či Vysoké Tatry na Zbojnické chatě. Jelikož Zverovka byla obsazena, bylo rozhodnuto 

vyrazit na Zbojnickou. Volných však bylo jen 9 noclehů, takže jedna skupinka (4) zvolila jiný program. 
My vyrazili v pátek brzy ráno a první skupina už byla ve 13,00 hod. na Zbojnické chatě. Mnozí z vás 
tam možná už byli, stojí ve výšce 1960 m n. m. Jde se Velkou studenou dolinou po modré. Počasí, 
což je nejdůležitější faktor pro výpravu do hor, bylo na tuto dobu  nádherné. Od 1 500 m už ležel 
sníh, a tak to byl tak trochu zimní výstup. Vrcholky štítů a rokliny byly zcela zasněžené a to spolu 
s blankytnou oblohou vytvářelo až kýčovité pohledy. Prostě nádhera, kterou doma neuvidíte. Chata 
je celkem nová, protože původní v r. 1998 vyhořela a  nová má datum 2001. Nemá však sprchy, 
WC je venku, zásobují  ji nosiči, které potkáte s obrovským nákladem na trase. Byli  tam většinou 
mladí lidé – 50 % Poláků, Maďaři a samozřejmě Češi. I na túrách jsme potkávali vesměs mladé, což 
hodnotím velmi pozitivně. Jen ta moje angličtina je slabá na diskuse s nimi. 

V sobotu byly naplánovány větší túry, a tak jedni vyrazili na Slavkovský štít a my do Priečného 
sedla (2353 m), což  je hradba mezi Velkou a Malou studenou dolinou. Ve sněhu to byla docela 
fuška. Ale ta nádhera kolem byla úžasná. Odpoledne ještě do dalšího sedla Prielom (2 288) a sta-
čilo. Ostatní nakonec vylezli na Východní Slavkovskou vežu (2354 m). 

Neděle: my dolů na Hrebienok, další přes Prielom, Polský hrebeň a Sliezký dom. 
Škoda, že doprava na Slovensko je stále dosti komplikovaná a dostat se až do Ružomberoku trvá 

stále dosti dlouho a vyžaduje trpělivost. Ale všude na trase probíhá čilý stavební ruch. Tak věříme, 
že v krátkém čase se to zlepší.

Slováci se připravují na přijetí eura, a  tak už mají dvojí ceny, což nás zatím nechává v klidu. 
Dokud nás hory a turistika baví, je jedno, jaká měna či poměry v daných lokalitách panují.

Vždy objevíme něco pěkného, popovídáme si, zasmějeme a máme na co vzpomínat. Tělu i duši 
to jen pomůže.

Zkuste to taky. Vždyť turistika je nejstarší a nejjednodušší sport na světě.
                         Za turisty – Gerhard Václavík

Kniha „Pán z Bolatic“ vyjde koncem listopadu!

Zájemci o nedávnou historii života v Bolaticích 
i na Hlučínsku si mohou mnout ruce.
Koncem listopadu se dočkají vydání knihy 

spisovatele, bolatického rodáka Augusta Schol-
tise „Ein Herr aus Bolatitz“. V českém překladu, 
který vypracoval pan Josef Hluchník z D. Bene-
šova,  vyjde  knížka  s  názvem  „Pán  z  Bolatic“ 
vůbec poprvé!

Po zhotovení busty spisovatele v roce 2001 je 
to další krok ke zvýraznění uznávaného němec-

kého spisovatele, o kterém se dlouho nesmělo 
psát  ani  mluvit  a  kterého  v  Bolaticích  zatím 
znalo jen málo lidí.

Nově vydaná kniha by to vše měla změnit.
Čtenáři se v knize seznámí nejen s životopi-

sem A. Scholtise, ale především se zajímavých 
čtením o životě našich předků.
Kniha je doplněna řadou dobových fotografií.
      
                                         Mgr. Herbert Pavera
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